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وزیر اقتصاد خبر داد:

تعلق سهام عدالت 
به جاماندگان

ثبت نام ۱۲۰ هزار نفر برای 
خودروهای وارداتی

آورده متقاضیان نهضت 
ملی مسکن کاهش می یابد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

کاهش سود تولید 
پاشنه آشیل اقتصاد 

خواســتگاه اصلی رشــد و 
توســعه اقتصادی از تولید 
سرچشمه می گیرد. تجربه 
سالهای گذشته نشان می 
دهد که هر کشوری که به شاخص های مناسب 
اقتصادی دست یافته، در مدار بهبود فضای کسب 
و کار و رونق تولید و صادرات حرکت کرده است. 
اما متاسفانه  علیرغم شعارها و هدف گذاری های 
مختلف در کشور ما رشد مناسب و معقول در بخش 
تولید به دست نیامده است. همچنین صادرات غیر 
نفتی زیر 50 میلیارد دلار بوده است. این در حالی 
است که بسیاری از کشورها تنها از محل گردشگری 

یا صادرات اسباب...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی
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استفاده از ظرفیت 
نخبگان ایرانی 
در سراسر جهان 

16 درصد تسهیلات بانکی به وام گیرندگان خرد پرداخت شد

افزایش سهم مردم از تسهیلات بانکی
صفحه3

صفحه4

صادرات یک میلیارد  دلار محصول دانش بنیان
ورود   ایران   به   اتحادیه   شانگهای   دستاورد های   زیادی   داشت

رئیس بنیاد ملی نخبگان، با اشاره به ضرورت نگرش 
به موضوع نخبگی گفت: در تلاش هستیم سازوکاری 
ایجاد شــود تا نخبگان ایرانی، هرکجــای دنیا که 
هستند، در پیشرفت کشورشــان تاثیرگذار باشند 
و تعامل اثربخش با آنان وجود داشته باشد. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
با تاکید بر این که مهاجرفرستی موضوعی مختص 
ایران نبوده و تمامی کشــورها با این پدیده مواجه 
هســتند، عنوان کرد: پدیده های مهاجرفرستی و 
مهاجرپذیری در تمامی کشــورها وجود دارد. اما 
کشور ما به دلیل سرشار بودن از نیروی انسانی فارغ 
التحصیل توانمند، به ویژه در حوزه های دانشی خاص، 
موجب شده تا از ظرفیت بســیار خوبی برای ایجاد 
شرکت های توانمند در ایران و سایر کشورها برخوردار 
باشد و بسیاری از کشورها، خواهان بهره مندی از این 
سرمایه عظیم انسانی باشــند.  دهقانی، با تاکید بر 
این که اولویت اصلی بنیاد ملی نخبگان استفاده از 
ظرفیت و فرصت نخبگان ایرانی در سراســر جهان 
است، ادامه داد: باید افراد نخبه در جای جای دنیا را 
فرزندان این کشور بدانیم و و ظرفیتی ایجاد کنیم تا 
از توانمندی آنان، هر جای دنیا که باشند، با ایجاد یک 
بستر تعامل مناسب، در کشور مورد بهره برداری قرار 
بگیرد. رئیس بنیاد ملی نخبگان، با اشاره به تصویب 
آیین نامه جدید و رویکرد تازه بنیاد در اســتفاده از 
فرصت حضور بین المللی نخبگان گفت: مهم ترین 
وجه تعالی یک نخبه، اثرگذاری در پیشرفت و تعالی 
کشورش است. به دنبال این هستیم تا با رویکردها و 
سازوکارهای جدید، نخبگان ایرانی هرجای دنیا که 
باشند، بتوانند در یک تعامل سازنده، در کشورشان 
اثرگذار و نقش آفرین باشند. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری با بیان این که 
پیامدهایی که امروز در جامعه و در حوزه مهاجرت، 

شاهد هستیم حاصل...

اجتماعی

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تهران با اشاره به هدف 
گسترش طرح دارورســانی درب منزل تمام بیماران 
مزمن، گفت: هدف ما گسترش طرح به سایر بیماران 
مزمن مانند مبتلایان دیابت،  مبتلایان ســرطان و... 
اســت. حســین قناعتی درباره آخرین اخبار از طرح 
»دارورسان«، گفت: دانشــگاه علوم پزشکی تهران و 
داروخانه ۱۳ آبان داوطلب اجرای این طرح شدند تا آغاز 
آزمایشی آن از مجموعه ما برای بیماران مزمن انجام 
شود. وی با اشاره به اینکه فعلا طرح برای بیماران مبتلا 
به MS در شهر تهران درحال اجرا است، تصریح کرد: 
هدف ما گسترش طرح به سایر بیماران مزمن مانند 
مبتلایان دیابت،  مبتلایان ســرطان و... است. بر این 
اساس دیگر بیمار با شرایط سخت مجبور به خروج از 

منزل و ساعت ها ایستادن در صف دارو نیست.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران با تاکید بر اینکه این 
برنامه فعلا به شکل آزمایشی اجرا می شود و گسترش 
خواهد یافت، اظهار کرد: روند دارورسانی به بیماران 

مذکور در طرح آزمایشی در تعطیلات نوروز هم انجام 
خواهد شد. او تاکید کرد: دارو پس از تجویز پزشک بر 
اساس کد ملی بیمار به آدرس آن دسته از بیمارانی که 
درخواست تحویل دارو به این شکل را داشته باشند، 
ارسال می شود. هزینه های طرح به عهده مردم نیست 
و حتی سبب کاهش پرداخت از جیب آنها نیز خواهد 
شد. قناعتی ادامه داد: باید بپذیریم که هر طرحی در 
ابتدای اجرا دارای مشکلاتی است زیرا هرچقدر هم 
برنامه ریزی شــده جلو برویم بازهم مواردی هستند 
که نمی توان آن را پیش بینی کرد امــا در کل ادامه 
طرح بســیار مفید خواهد بود. او درباره نحوه ارسال 
دارو برای بیماران،  اظهار کرد: برای حفظ زنجیره سرد 
دارو تمام تمهیدات اندیشیده شده است و دارو توسط 
پیک های موتورسیکلت شرکتی خصوصی به منزل 
بیماران می رسد. از ســوی دیگر چون بخش زیادی 
از کار از طریق IT مدیریت می شود، کار سختی پیش 

رو نداریم.

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی تصویب 
کردند که صندوق توســعه گردشگری تشکیل 
شــود. نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت 
صبح امروز)یکشنبه( و در جریان بررسی بخش 
هزینه ای لایحه بودجه ۱۴0۲ ، بندهای )ی( و 

)ک( تبصره را تصویب کردند.
ی- در راســتای اجرای ماده )۶۶( قانون جامع 
خدمات رســانی بــه ایثارگران، دانشــگاهها و 
مؤسسات آموزش  عالی شهریه بگیر مجاز نیستند 
به دلیل عدم پرداخت هزینه شهریه از ثبت نام، 
شرکت در امتحانات و یا ارائه مدرک تحصیلی به 

مشمولان این ماده خودداری نمایند. ک- با هدف 
حمایت از اقتصاد گردشــگری، صنایع دستی و 
میراث فرهنگی، صندوق توسعه  صنایع دستی 
و فرش دســتباف و احیاء و بهره برداری از بناها 
و اماکــن تاریخی فرهنگی به صندوق توســعه  
گردشگری تغییر نام می یابد. اصلاحات اساسنامه 
جدید بر پایه مأموریت محوله، توســط وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
) مسؤول( و سازمان  برنامه وبودجه کشور ظرف 
سه ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه و 

به تصویب   هیأت وزیران می رسد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و وزیر آموزش و پرورش 
در زمینه آموزش های رسمی بخش فرهنگی و هنری 
در هنرستان ها و آموزشگاه های مهارتی کشور یک 
تفاهم نامه همکاری امضا کردند. به گزارش مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
تفاهم نامه همکاری مشــترک بین وزارتخانه های 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و آموزش و پرورش در زمینه 
آموزش های رســمی بخش فرهنگــی و هنری در 
هنرستان ها و آموزشگاه های مهارتی کشور به امضای 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و یوسف نوری 
وزیر آموزش و پرورش رسید. محمدمهدی اسماعیلی، 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در گردهمایی مدیران 
هنرستان های هنرهای زیبا که با حضور وزیر آموزش 
و پرورش در مجتمع فرهنگی باغ زیبای تهران برگزار 
شد، پس از شنیدن نقطه نظرات مدیران هنرستان 
های سراسر کشــور به امضای تفاهم نامه همکاری 
میان وزراتخانه های فرهنگ و آموزش و پرورش در 
زمینه آموزش های رسمی بخش فرهنگی و هنری در 
هنرستان ها و آموزشگاه های مهارتی کشور اشاره کرد 
و افزود: خوشبختانه شخص وزیر آموزش و پرورش از 
اهتمام بالایی نسبت به ارتقای سطح کیفی و کمی 
حوزه آموزش برخوردار است و امیدواریم با امضای این 
تفاهم نامه هنرستان های هنرهای زیبا سراسر کشور 
مورد حمایت و عنایت بیشتر وزارت آموزش و پرورش 
قرار گیرد. وی با بیان اینکه ۱۲ هنرستان در یکسال 
اخیر به تعداد هنرستان های سراسر اضافه شده، گفت: 
از آنجا که تعداد متقاضیان حضور در هنرستان های 
هنرهای زیبای سراسر کشــور افزایش چشمگیری 
داشته است می بایســت حداقل در هر استان یک 
هنرستان دخترانه و پسرانه فعال باشد. اسماعیلی با 
اشاره به اینکه انقلاب اسلامی نگاهی متعالی به هنر 
دارد، گفت: از منظر مکتب انقلاب اسلامی هنر باید به 
رشد فضائل انسانی و اخلاقی منجر شود و هنر ابزاری 

برای کمال و تعالی محسوب می شود.
 وزیر فرهنگ منشور هنر در جمهوری اسلامی را پیام 
امام راحل دانست و تصریح کرد: هنرجویان هنرستان 

های زیبا باید مبلغان آرمان های امام و انقلاب باشند و 
اصول تربیتی و پرورشی حاکم در این هنرستان ها باید 
در کنار ارتقای سطح علمی هنرجویان شرایطی فراهم 
کند تا افراد با نفس ســالم به عنوان سرمشق جامعه 
تربیت شوند. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
ادامه به اهمیت  هنرستان ها در دولت مردمی  اشاره 
کرد و گفت: حضور وزرای فرهنگ و آموزش و پرورش 
در این مراسم نشان از اهتمام ویژه دولت مردمی نسبت 
به امر توسعه کمی و کیفی هنرآموزی در هنرستان 
هاست و بدون تردید تعلیم، تربیت و آموزش فرزندان 
ایران عزیز در هنرستان ها در دولت مردمی از اهمیت 
خاصی برخوردار است و امیدواریم با همت مدیران 
هنرستان های هنرهای زیبا شاهد شکل گیری نسل 

جدیدی از هنرمندان فرهیخته در ایران عزیز باشیم.
اسماعیلی در پایان خاطرنشان کرد: همانطور که گفته 
شد، تلاش داریم در هر مرکز استان کشور حداقل یک 
هنرستان دخترانه و پســرانه وجود داشته باشد زیرا 
اگر زمینه رشد و بروز برای استعداهای جوانان ایرانی 
فراهم شود در آینده شاهد حضور هنرمندان بزرگی 
در عرصه هنر کشور خواهیم بود. یوسف نوری وزیر 
آموزش و پرورش در این نشست گفت: رهبر معظم 
انقلاب اسلامی فرمودند که هنر لایق ترین و رساترین 
ابزار انتقال پیام است و هنرمندان راحت با مردم ارتباط 
برقرار می کنند و کسی که بهتر بتواند این ارتباط را 

برقرار کنند جایگاه والایی نزد مردم خواهد داشت.
وی افزود: جمهوری اســلامی ایران برای هنر اصیل 
و متعهدانه ارزش زیادی قائل اســت. البته در حوزه 
هنر نقایص و نیازهایی هم داریم. نیازهای ما متقابل 
اســت.وزیر آموزش و پــرورش یادآور شــد: هنرها 
باید تصویر زیبــای عالم معنا باشــند، وقتی هنری 
وارداتی شــد مانا نخواهد بود. هنرستان ها در وهله 
اول بهترین راه های برآورده کردن نیاز خود فرد و در 
وهله دوم اشتغال پایدار هستند.تجلیل از مدیران برتر 
هنرستان ها و رونمایی از پنج عنوان کتاب جدید در 
 حوزه آموزش هنری و نشان ملی آموزش هنر پایان 

بخش این مراسم بود.

بهادری جهرمی در خصوص محتوای بسته پیشنهادی 
ارزی مجلس به دولت گفت: چنین بسته ای به دولت 
تحویل نشده اســت و در صورتی که مجلس طرح 
مشخصی برای مدیریت ارز داشــته باشد، در دولت 
بررسی خواهد شد. سخنگوی دولت ضمن استقبال از 
هرگونه پیشنهاد و ارایه راهکار برای موضوعات جاری 
کشور از سوی مجلس شورای اسلامی افزود: مجلس 
یک جایگاه قانونی دارد و مسیر ارائه پیشنهاد از سوی 
مجلس شورای اسلامی ارائه طرح و بررسی کارشناسی 
آن در کمیسیون ها و تصویب در صحن مجلس است.

وی افزود: پیشــنهادات مختلف و متعددی از سوی 
بسیاری کارشناسان اقتصادی یا نمایندگان محترم 
مجلس و فعالان اقتصادی در جلسات مختلف مطرح 
می شود که طبیعتا در بسیاری موارد متعارض یا دارای 

جهت گیری های کاملا متفاوت با هم هستند.

بهادری جهرمی ادامه داد: اگر پیشــنهادی از سوی 
ریاست محترم مجلس تهیه شده، می تواند در قالب 
یک طرح و باقید فوریت در مجلس تصویب و به تأیید 
شورای نگهبان برســد. دولت نیز از جایگاه قانونی و 
ریل گذاری کارشناسی نمایندگان محترم مجلس 
همانند گذشته استقبال می کند. همچنین ظرفیت 
جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی نیز وجود دارد 
که چنانچه طرح مدوّنی وجود داشته باشد، می تواند 

در آنجا بررسی شود.
وی خاطرنشــان کرد: البته در چند جلسه اخیر این 
شورا، جزئیات بســته ارزی دولت که بانک مرکزی 
تهیه کرده بود، با دقت و با بحث و نظر همه اعضاء مورد 
بررسی قرار گرفت و به تصویب رسید که در حال اجرا 
از سوی بانک مرکزی و سایر بخش های مرتبط با حوزه 

تامین، توزیع و مدیریت منابع ارزی است.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
لایحه بودجه سال آینده با افزایش ۳00 میلیارد تومانی 
منابع مالی صندوق های رفاه دانشجویی موافقت کردند. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی نوبت 
صبح روز یکشنبه ۱۴ اســفند ماه و در جریان بررسی 
بخش هزینه ای لایحه بودجه ۱۴0۲، بند الف تبصره ۹ 

را به تصویب رساندند.
بر اســاس بند الف تبصره ۹، به دانشگاه ها، مؤسسات 
آموزشی و پژوهشــی و پارکهای علم و فناوری دولتی 
اجازه داده می شود با تصویب هیأت امنای خود تا سقف 
عملکرد درآمد اختصاصی سال ۱۴0۱ نسبت به اخذ 
تســهیلات از بانک ها از محل توثیق اموال در اختیار 
خود اقدام کننــد و در جهت تکمیل طرح های تملک 
دارایی های ســرمایه ای خود با اولویت ساخت، خرید 
و تکمیل خوابگاه های دانشــجویان متأهلین و خرید 
تجهیزات آزمایشگاهی خود مشــروط به بازپرداخت 

اقساط از محل درآمد اختصاصی خود اقدام کنند.
همچنین دانشگاه های مذکور می توانند نسبت به تغییر 
کاربری و تبدیل به احسن املاک خود و تبدیل آن به 
خوابگاه های دانشجویی متأهلی با تصویب هیأت امنا 
اقدام نمایند. صندوق های رفاه دانشــجویان مکلفند 
نسبت به پیش بینی اعتبار لازم در فعالیت های خود به 
منظور پرداخت یارانه سود و کارمزد تسهیلات با اولویت 
تســهیلات مربوط به احداث و تکمیل خوابگاه های 
متأهلین اقدام کنند. حداقل ده درصد )۱0درصد( از 
درآمد اختصاصی و ده درصد )۱0درصد( از اعتبارات 
تملک دارایی های سرمایه ای ســالانه مقرر در بودجه 
سنواتی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی جهت احداث و 
تکمیل و تجهیز خوابگاه های متأهلین به استثنای موارد 

دارای مصرف شرعی مشخص اختصاص می یابد.
بر اساس بند )ب ( این تبصره، صددرصد )۱00درصد( 
وجوه اداره شده پرداختی از محل بازپرداخت وام های 

شهریه دانشجویی از سال ۱۳۸5 تا ۱۴0۱ به خزانه داری 
کل کشور واریز می شود. وجوه مذکور تا سقف سه هزار 
میلیارد )۳.000.000.000.000( ریال به صندوق های 
رفاه دانشــجویی به عنوان کمک جهت افزایش منابع 
مالی صندوق های مزبور اختصاص می یابد تا بر اساس 
اساســنامه مصوب، صــرف پرداخت وام شــهریه به 
دانشجویان و سایر پرداخت های رفاهی دانشجویی و 
مازاد هزینه تحصیلی دانشجویان تحت پوشش کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی کشور و 
ایثارگران و فرزندان آنها شــود. اختصاص وجوهی از 
محل منابع این بند در قالب وام شهریه دانشجویی به 
دانشجویان دانشگاه آزاد اســلامی بلامانع است. افراد 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیستی کشور در اولویت پرداخت وام مذکور می باشند 
و اقساط وام های پرداختی به این افراد پس از فراغت از 

تحصیل و اشتغال به کار افراد، پرداخت می شود.
ج- شورای برنامه ریزی و توسعه اســتان مجاز است 
اعتبارات موضوع یک درصد )۱درصــد( از اعتبارات 
هزینه ای تخصیص یافته به دســتگاه های اجرایی )به 
استثنای فصول ۱، ۴ و ۶ و اعتبار نیروهای قراردادی( 
به امور پژوهشی و توسعه فناوری را از سرجمع اعتبارات 
هزینه ای استان مندرج در جدول شماره )۱0( این قانون 
کسر و بر اســاس اولویت ها و سیاست های پژوهشی 
مصوب و نیازهای استان و در چهارچوب دستورالعمل 
ابلاغی سازمان برنامه وبودجه کشــور که با همکاری 
وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری، بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشکی و معاونت علمی و فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور تهیه خواهد شــد، 
اختصاص دهد. شرط استفاده از اعتبارات این بند، درج 
اولویت ها، نیازها و مسائل تحقیقاتی توسط دستگاه های 
اجرایی در سامانه نظام ایده ها و نیازها )نان( در پایگاه 

استنادی علوم جهان اسلام ) آی. اس. سی( می باشد.

خانه مسافرهای بدون مجوز در ایام عید، برای اقامت 
دو نفر در یک اتــاق دو تخته شــبی ۱.5 میلیون و 
برای اقامت مسافران نوروزی در ویلاهای استخردار 
شــبی ۳0 میلیون تومــان اجاره مــی گیرند.خانه 
مسافرهای بدون مجوز در ایران کم نیستند. مالکان 
این خانه ها در ایام عید که مسافرت های بیشتری به 
شهرهای گردشگری انجام می شــود، روی دیگری 
از خودشان نشــان می دهند. اگر تا روزهای قبل از 
عید نوروز قیمتــی ارزان برای در اختیار گذاشــتن 
یک اتاق یا یــک آپارتمان و ویــلا تعیین می کردند 
حالا برای جبران مافات و جبران مشــکلاتی که در 
ایام غیر پیک داشــتند؛ قیمت های نجومی تعیین 
می کنند. تعیین قیمت اجاره روزانه خانه ها توسط این 
مالکان هیچ حساب و کتاب مشخصی ندارد. گاهی 
مدیران این خانه هــا از یکدیگر پرس و جو می کنند 
 و با یک حساب سرانگشتی قیمتی برای اجاره منزل

 خود اعلام می کنند.
گاهی این نرخ ها را روی سایت های اجاره خانه مورد 
بررسی قرار می دهند. آنها می بینند که برای یک خانه 
شــبیه به خانه آنها چقدر نرخ گذاشته شده است و 
همان را اعلام می کنند مسافر اگر توانست این قیمت 
را بپردازد که مشکلی نیست اگر هم نتوانست مشتری 
بعدی این هزینه را می دهد. ولی خیلی از اوقات این 
نرخ ها با خدماتی که در این خانه ها نیست؛ و تمیزی و 
مناسب بودن محل اقامت تناسبی ندارد. خیلی اوقات 
این نرخ ها گران تر از حد معمول است اما چون در ایام 
پیک سفر، مســافر جایی برای اقامت پیدا نمی کند 

ناگزیر به پرداخت می شود.
این خانه ها در بیشتر ایام سال تعطیل هستند و گاهی 
آخر هفته ها میزبان گردشگران و مسافران می شوند. 
مالکان این خانه ها برای پذیرش مسافران هیچ مجوزی 

ندارند به همین دلیل ضابطه ای برای تعیین نرخی که 
مشخص می کنند نیز وجود ندارد. امنیت این خانه ها 

را کسی تضمین نمی کند.
خیلی از این خانه ها به خصوص در بافت های تاریخی 
شهرها که اقامتگاه های رسمی و دارای مجوزشان پر 
می شود، در اختیار مستأجران قرار دارد و مستأجران 
نیز آنها را در ایام عید خالی می کنند یا اتاق مبله خود 
را به مسافر اجاره می دهند و هزینه اجاره یک تا دو ماه 

خود را در یکی دو روز جبران می کنند.
اجاره میلیونی خانه مسافرهای بدون مجوز درحالی 
است که تا پیش از ایام نوروز از شبی ۲50 هزار تومان 
به بالا قیمت داشت اما حالا با آغاز فصل سفر در نوروز 
۱۴0۲ این میزان برای همان خانه ای که روزی با ۲00 
هزار تومان هم راضی می شــد تا اتاقش را در اختیار 
مسافر بگذارد؛ حالا با کمتر از شبی یک میلیون و 500 

هزار تومان راضی نمی شود.
یکی از مستأجران خانه های قدیمی در بافت تاریخی 
شــیراز به خبرنگار مهر گفت: من مستأجر هستم و 
مالک خانه برای فرد دیگری اســت. اگر در ایام عید 
مراجعه کنید با شبی یک میلیون و ۷00 هزار تومان 
خانه خودم را در اختیار مسافر قرار می دهم و خانواده 
را به خانه اقوام می برم. اما باید بدانید که شاید مستأجر 
بعدی نخواهد خانه خود را اجاره دهد به همین دلیل 

فعلاً قول امسال را می دهم.
مالک یک خانه بزرگ دیگر در دماوند گفت: این خانه 
چهار اتاق دارد و برخی از این اتاق ها سرویس جداگانه 
دارند برای اقامت در این اتاق ها شبی دو میلیون تومان 
تعیین کرده ام. یک بوم گردی که تنها یک تخت در 
اختیار مسافر می گذارد شبی یک میلیون تومان هزینه 
می گیرد. ولی ما اینجا به مسافر اجازه می دهیم تا از 

آشپزخانه مشترک نیز استفاده کند.

بسته ارزی مشخصی از مجلس دریافت نشده استلزوم گسترش طرح دارورسانی درب منزل 

افزایش ۳۰۰ میلیارد تومانی منابع مالی صندوق های رفاه دانشجویی
اجاره های نامتعارف خانه مسافرهای بدون مجوز 

سياسیفرهنگی 

صندوق توسعه گردشگری تشکیل می شود

انقلاب اسلامی نگاهی متعالی به هنر دارد 



اقتصاد2
ایران

ایران سیزدهمین تولیدکننده گندم 
جهان در سال ۲۰۲۲ شد

فائو از رشد ۲۸ درصدی تولید گندم ایران در 
ســال ۲۰۲۲ خبر داد و ایران را سیزدهمین 
تولیدکننــده بــزرگ گندم جهــان در این 
سال معرفی کرد. ســازمان جهانی خواروبار 
و کشــاورزی ملــل متحــد در جدیدترین 
گزارش خود از سلسله گزارش های دورنمای 
محصولات و وضعیت غذایی پیش بینی کرده 
است تولید گندم جهان در سال جاری میلادی 
نسبت به ســال قبل از آن حدود یک درصد 
کاهش یابد و به 7۸4 میلیون تن برسد. به رغم 
نگرانی ها از تاثیر جنــگ اوکراین بر تولیدات 
کشاورزی جهان در سال ۲۰۲۲ تولید گندم 
جهان در این سال با افزایش ۲ درصدی نسبت 
به سال قبل از آن مواجه شد و به 794 میلیون 
تن رسید. در سال ۲۰۲1 کل تولید گندم در 

جهان 77۸ میلیون تن برآورد شده بود.
فائو همچنین پیش بینی کرده است ایران در 
سال جاری 13 میلیون تن گندم تولید کند 
که این رقم نسبت به ســال ۲۰۲۲ تغییری 
نخواهد داشت. بر اساس این گزارش، ایران با 
تولید 13 میلیون تن گندم در سال ۲۰۲۲ به 
عنوان سیزدهمین تولیدکننده بزرگ گندم 
جهان در این سال شناخته شده است. ایران 
در سال پیش از آن با تولید 1۰.1 میلیون تن 
گندم چهاردهمین تولیدکننده بزرگ گندم 
شناخته شــده بود که بدین ترتیب در سال 
۲۰۲۲ با رشد ۲۸ درصدی تولید گندم خود 
آرژانتین را پشت سر گذاشته و یک پله بالاتر 

آمده است.
چین بــا تولیــد 137.7 میلیــون تن گندم 
بزرگ تریــن تولیدکننده ایــن محصول در 
سال ۲۰۲۲ بوده است و اتحادیه اروپا با تولید 
134.5 میلیون تن در رتبه دوم و هند با تولید 
1۰6.۸ میلیون تن در رتبه ســوم از این نظر 
قرار گرفته اند. روسیه با تولید 1۰۲.7 میلیون 
تن، آمریکا با تولید 44.9 میلیون تن، استرالیا 
با تولید 36.6 میلیون تن، کانادا با تولید 33.۸ 
میلیون تن، پاکستان با تولید ۲6.1 میلیون 
تن، اوکراین با تولیــد ۲۰ میلیون تن، ترکیه 
با تولید 19.۸ میلیون تــن، انگلیس با تولید 
15.7 میلیون تن و قزاقستان با تولید 13.7 
میلیون تن بالاتر از ایران و در رتبه های چهارم 

تا دوازدهم قرار گرفته اند.
تولید گندم روســیه در ســال ۲۰۲۲ به رغم 
درگیری این کشــور در جنــگ اوکراین 34 
درصد افزایش یافته اما تولید گندم اوکراین 
37 درصد کاهش داشته است. فائو پیش بینی 
کرده است تولید گندم روسیه در سال ۲۰۲3 
با کاهش 19 درصدی به ۸3 میلیون تن برسد 
و تولید گنــدم اوکراین نیز 15 درصد کاهش 

یابد و به 17 میلیون تن برسد.

رفع محدودیت سوخت گیری 
در همه استان ها

رئیس صنف جایگاه داران سوخت گفت: ارائه 
بنزین و گازوئیل به جز بــاکِ خودرو ممنوع 
است ولی پرسنل پمپ بنزین به اندازۀ محدود 
و کمتر از 4 لیتر بــرای جابجایی خودروهای 

بنزینی در شرایط خاص همکاری می کنند.
اســدالله قلی زاده با بیان اینکه در قســمت 
عرضه فرآورده های نفتــی 4۲3۰ جایگاه و 
در بخش سی ان جی ۲7۰۰ جایگاه در کشور 
فعال  هستند که از 15 اسفند وارد فاز اجرایی 
نوروز می شوند، اظهار کرد: در شرایط کنونی 
در اکثر جایگاه های کشــور ممنوعیتی برای 
سوختگیری نیست و به جز استانهای مرزی در 
اکثر استان ها محدودیت سقف سوختگیری 
وجود نــدارد و به مردم توصیــه میکنیم در 
هنگام مراجعه به جایگاه با پرسنل همکاری 

لازم را داشته باشند.
وی گفت: سیاست دولت اســتفاده مردم از 
کارت سوخت شــخصی اســت و توصیه ما 
هم همین اســت چرا که امــکان رهگیری و 
رسیدگی به شکایات احتمالی در مواردی که 
با کارت سوخت شخصی سوختگیری انجام 

شده باشد سریع تر و دقیق تر است.
وی در خصوص مکمل هایــی که در جایگاه 
های سوخت عرضه می شــود، گفت: با اعلام 
و اصرار شرکت های تابعه وزارت نفت، خرید 
و فــروش مکمل در جایگاه ها ممنوع اســت 
و فروش اجبــاری مکمل که توســط پلیس 
گزارش آن در محــل با ذکر نــام و کد ملی 
پرسنل نوشته شده باشــد تعقیب قضایی به 

همراه دارد.

اخبار

وزیر امور اقتصادی و دارایی 
با بیــان اینکــه اختصاص 
سهام عدالت به جاماندگان 
دو دهک کم درآمد منتظر 
مصوبه شــورای عالی اصل 
44 اســت که تلاش می کنیم تا پایان سال تشکیل 
شــود، گفت: نرخ تورم در 14۰۲ نســبت به سال 
جاری با اقدامات بانک مرکزی و دولت کاهش پیدا 

خواهد کرد.
سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
در حاشیه نخستین همایش ملی قرض الحسنه در 
جمع خبرنگاران در مورد اینکه آیا با اجرای بودجه 
نرخ تورم در سال آینده کاهش می یابد؟ اظهار کرد: 
برنامه دولت و بانک مرکزی در تعامل با مجلس این 
است که نرخ تورم در سال آینده کاهش پیدا کند و 
ســقف لایحه بودجه 14۰۲ افزایش پیدا نکند؛ نرخ 
تورم در سال آینده نسبت به سال جاری با اقدامات 

بانک مرکزی و دولت کاهش پیدا خواهد کرد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی همچنیــن در مورد 
مصوبه نمایندگان برای اعطــای دو میلیون تومان 
سهام به متولدان ســال آینده گفت:  این مسأله را از 
دستگاه متولی بپرسید. خاندوزی در مورد اختصاص 
ســهام عدالت به جاماندگان دو دهــک کم درآمد 
تحت پوشش نهادهای حمایتی مانند کمیته امداد 
و سازمان بهزیســتی، گفت: با توجه به اینکه هیأت 
تطبیق مقررات مصوبات دولت بــا قوانین مجلس، 
ایرادی به آن وارد کرده که باید حتماً این مسأله در 
شورای عالی اجرای اصل 44 تصویب شود بنابراین 
از رئیس جمهور درخواست کردیم تا آخر اسفند ماه 
سال جاری شــورای عالی اجرای اصل 44 را برگزار 
کنند و حتماً تا آخر سال این مسأله به مصوبه قطعی 

خواهد رسید.
وی در پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی بر اینکه برخی 
از بانک ها به شــرکت های زیرمجموعه خود مقادیر 

زیادی وام می دهند،  گفت: این مسأله تخلف است و با 
آن برخورد می کنیم بانک هایی که بیش از سقف مقرر 
به زیرمجموعه های خود تسهیلات پرداخت کنند، با 
آن ها برخورد می شود و در جلسه شورای پول و اعتبار 
هم خواهیم خواست که بانک ها سقف پرداختی به 

زیرمجموعه های خود را حتما رعایت کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی در مورد تورم از محل 
کســری بودجه گفت: با توجــه به اینکــه یکی از 
موتورهای ایجاد تورم از محل کسری بودجه تحمیل 
می شد، تلاش می کنیم برای ســال 14۰۲ تورم از 

محل کسری بودجه به وجود نیاید.
خاندوزی در مورد ســهام عدالــت متوفیان، گفت: 
وراث متوفیان سهام عدالت که مراجعه نکردند و یا 
درگیرودار مسائل انحصار وراثت قرار دارند در صورتی 
که مسأله انحصار وراثت آنها حل شود، وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در اولین فرصت ســهام عدالت 
متوفیان را به آنها تخصیص می دهد. وی تأکید کرد:  
بخشی از سهامداران عدالت که از دهه 13۸۰ سهام 

گرفته اند، فوت شده اند و برای تعیین تکلیف سهام 
عدالت آنها باید مسائل انحصار وراثت متوفیان حل 
شود. تعلق سهام عدالت به جاماندگان تا پایان اسفند 
وزیر اقتصاد ادامه داد: بحث تعلق ســهام عدالت به 
جاماندگان تا پایان اســفند ماه قطعی خواهد شد. 
دولت همچنان بر کنترل تورم تاکید دارد و امیدوار 
هستیم بانک مرکزی با توجه به اختیارات خوبی که 
دریافت کرده است بتواند نوسانات قابل توجه موجود 
در بازار ارز را کنترل کند. وی همچنین اظهار داشت: 
همه برنامه دولت و بانک مرکزی برای ســال آینده 
کاهش تورم نسبت به امسال است. در زمینه تدابیر 
ارزی با توجه به اختیارات خوبی که به بانک مرکزی 
داده شده امیدواریم در این شــرایط بر نوسان غلبه 
کند. مطمئنا در سال آینده شاهد نرخ تورم کمتری 

نسبت به امسال خواهیم بود.
وزیر اقتصاد با اشــاره به معوقــات بانکی که حدود 
5 درصد اســت گفت: اما معوقات بانک های قرض 
الحسنه تنها نیم درصد است. سید احسان خاندوزی 

گفت: در مســیرهای اصلی وزارت اقتصاد به دنبال 
تقویت عدالت اجتماعی در اقتصاد ایران هســتیم، 
اقتصاد پایدار محصول عدالــت اجتماعی و حضور 
مردم در اقتصاد است و اگر بر حضور مردم و نظارت 
ویژه مردم در اقتصاد اصرار داریم به دلیل همین امر 
است. وی ادامه داد: مجموعه ۲ بانک قرض الحسنه، 
۲3 میلیون نفر عضو داشته اند که همین دو بانک به 4 

و نیم میلیون نفر تسهیلات ارائه داده اند.
به گفته خاندوزی قرض الحســنه نماد بزرگی برای 
اقتصاد اسلامی بوده و هسته سخت اقتصاد اسلامی 
اســت. وزیر اقتصاد ادامــه داد: در بانک های دیگر 
5 درصد معوقات وجــود دارد اما معوقات بانک های 
قرض الحسنه تنها نیم درصد است. خاندوزی تصریح 
کرد: مزد خدمت بــه جای کارمــزد در بانک های 
قرض الحسنه مطرح شده و این نوع نگاه تحولی در 
بانکداری ایجاد خواهد کرد، این کار را بقیه بانک های 
کشور نیز باید اجرا کنند و این مسیر اصلاحی بسیار 

مبارک است.
وی اظهار کرد: در کشور ما نزدیکی به منابع قدرت 
برای دسترسی به منابع بانکی قطعاً تأثیرگذار بوده 
و هر که نزدیکتر بوده ســهم بیشــتری داشته و هر 
که دورتر بوده دسترســی کمتری داشته است، اما 
دولت سیزدهم به دنبال شمولیت مالی برای عموم 

مردم است.
به گفته وزیر اقتصاد شبکه بانکداری کشور باید همراه 
شمولیت، شفافیت را نیز در راستای مهمترین اهداف 
خود تعریف کند تا اعتماد از دست رفته مردم به شبکه 

بانکداری بازگردد.
این مقام مسئول ادامه داد: ما سیاستگذاران اقتصادی 
باید کاری کنیــم تا فرهنگ ســودهای غیرمولد و 
ســوداگری باب نشــودو باید به ســمت فرهنگ 
نیکوکاری و قرض الحسنه رفته و عملًا با سوداگری 
و سفته بازی در بازارهای مصرفی مبارزه کرد. وی در 
پایان گفت: سال 14۰۲ با رفع محدودیت ها از شبکه 
بانکداری قرض الحسنه به سمت توسعه بانکداری 

قرض الحسنه برویم.

خاندوزی از کاهش نرخ تورم در سال آینده خبر داد

تعلق سهام عدالت به جاماندگان 
معوقات بانک های قرض الحسنه نیم درصد است

ثبت نام ۱۲۰ هــزار نفر برای 
خودروهای وارداتی

مدیر طرح واردات خــودروی وزارت صمت، 
ضمن اشــاره به اینکه حــدود 1۲۰ هزار نفر 
برای خودروهــای وارداتی ثبت نام کرده اند از 
آغاز بررسی تطابق شرایط ثبت نام کننندگان 
با شرایط طرح خبر داد و اعلام کرد تلاش ما 
بر این است که قرعه کشــی روز سه شنبه 16 
اسفند در حضور نهادهای نظارتی و به صورت 
فیزیکی انجام شــود. به دنبــال اتمام مهلت 
ثبت نام خودروهای وارداتی مهدی ضیغمی 
اعلام کرد: طی مدت ثبت نام حدود 1۲۰ هزار 
نفر برای خودروهای خارجی وارداتی ثبت نام 
کرده اند؛ پس از پایان ثبت نام از شب گذشته، 
بررســی ها برای اســتعلام شــرایط ثبت نام 
کنندگان آغاز شده و بعد از استعلامات لازم، 

ثبت نام کنندگان قطعی مشخص می شوند.
مدیر طرح واردات خــودروی وزارت صمت 
تاکید کرد: اســتعلام ها برای بررسی شرایط 
عمومی )مشابه طرح های فروش خوردوهای 
وارداتی( و اختصاصی که بحث حســاب های 
وکالتی و مســدود بودن مبلغ 5۰۰ میلیون 
تومان است. پس از استعلام، ثبت نام کنندگان 
قطعی اعلام و از میان آن ها، قرعه کشی برای 

نوبت دهی انجام خواهد شد.
وی افزود: قرعه کشــی در روز سه شــنبه یا 
چهارشــنبه هفته جاری در حضور نهادهای 
نظارتی در محلی مشــخص )وزارت صمت یا 
مکانی دیگر( که اعلام خواهد شــد به صورت 
فیزیکی )گــوی و گردونه( انجام می شــود؛ 
سعی ما بر این اســت که عصر روز سه شنبه 
)16 اسفند( قرعه کشی برگزار شود. نوبت ها 

بلافاصله پس از قرعه کشی اعلام خواهد شد.
ضیغمی در پاســخ بــه این ســوال که بحث 
مســدود بودن وجه 5۰۰ میلیون در حساب 
وکالتی متقاضیان، پیش از ثبت نام اســتعلام 
شده یا در بررسی های جاری انجام می شود؟ 
پاسخ داد: هم پیش از ثبت نام توسط بانک ها 
اســتعلام صورت گرفته و هم در بررسی های 
کنونی به  جهت اینکه همچنان وجه موجود 
باشد، صورت می گیرد. همانطور که قبلا نیز 
تاکید شده است، بایستی این وجه های واریز 
تا زمان تحویل خودرو در حساب افراد موجود 
باشد و در صورت برداشــت در هر مرحله از 

ثبت نام، نوبت افراد منقضی خواهد شد.
یادآوری می شــود که فرآیند فروش خودروهای 
وارداتی، در سه مرحله ثبت نام متقاضیان و انجام 
فرآیند نوبت دهی،   انتشار آگهی عرضه خودروهای 
وارداتی و اقدام به خرید توســط متقاضیان حائز 
شرایط طبق نوبت و در نهایت تحویل خودروهای 

وارداتی به خریداران انجام خواهد شد.
پیش شــرط ثبت نام نیز موجودی حســاب 
بانکی با مبلغ متقاضی 5۰۰ میلیون تومان به 
طور علی الحساب بوده اســت و از جمله سایر 
شرایط ثبت نام مشابه شرایط عمومی طرح های 
فروش های خودروهای داخلی طی سال های 
اخیر نظیر نداشــتن ســابقه خرید خودروی 
صفر از خودروسازان داخلی یا از طریق بورس 
کالا طی 4۸ ماه گذشته، دارا بودن گواهینامه 
رانندگی، عدم پلاک انتظامــی فعال )تا زمان 
تحویل خودروهای وارداتی، شرط نداشتن پلاک 
انتظامی فعال، بررسی می شود(، عدم ثبت نام در 
طرح های فروش خودروسازان و عرضه آن ها در 

بورس کالا و... در نظر گرفته شده است.

واریز ۵۳ هزار میلیارد تومان به 
حساب سازندگان نهضت ملی 

سرپرست بانک مسکن از پرداخت 53 هزار و 
۲۸6 میلیاردتومان به حساب سازندگان طرح 
نهضت ملی مسکن خبر داد. به گزارش وزارت 
راه و شهرسازی، علی عسکری سرپرست بانک 
مسکن روند پرداخت تسهیلات طرح نهضت 
ملی مسکن را اعلام کرد و گفت: در حال حاضر 
طبق آخرین برآوردها ۸۸۲ هزار و ۲94 نفر در 
طرح نهضت ملی مســکن نزد بانک مسکن 

افتتاح حساب کردند.
سرپرســت بانک مســکن جمع واریزی به 
حســاب ســازندگان را از محل تسهیلات و 
آورده متقاضیــان در مجموع 53 هزار و ۲۸6 
میلیارد تومان برشمرد و افزود: تاکنون از محل 
تسهیلات 33 هزار و 5۸۲ میلیارد تومان و از 
محل آورده متقاضیان 19 هزار و 7۰4 میلیارد 
تومان به حساب سازندگان طرح نهضت ملی 
مسکن پرداخت شده است. عسکری توضیح 
داد: قراردادهای تسهیلاتی منعقد شده برای 
۲14 هزار و 465 واحد به مبلغ 7۲ هزار و 9۸4 

میلیارد تومان پرداخت شده است.
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معاون ارزی بانک مرکــزی از برنامه این بانک 
برای رتبه بنــدی صرافی ها خبــر داد و گفت: 
صرافی های دارای رتبه الــف، اجازه معاملات 
اســکناس ارز، ســکه، حوالجات ارزی خرد و 
 کلان و ابزارهای مالی جدیــد ارزی را خواهند 

داشت.
محمد آرام از آغاز اجــرای برنامه بانک مرکزی 
برای رتبه بندی صرافی ها خبر داد و گفت: نقش 
صرافی ها در اجرای برنامه ها و سیاســت های 
ارزی بانک مرکزی بســیار پررنگ دیده شده و 
بر اساس آن، صرافی ها اجازه یافتند تا ارزهای 
پتروشــیمی ها و فولادی ها را بخرند، بفروشد 
و مابین خــود معامله کنند. وی افــزود: تا قبل 
از این صرافی ها می توانســتند فقط اسکناس 
ارز بخرنــد ولی اکنون به آنها اجازه داده شــده 
 به جز اســکناس، ســکه طلا و ابزارهای جدید 

را هم بفروشند.
به گفتــه آرام، بانک مرکزی در آینده بر اســاس 
 رتبه بنــدی هایی که بــرای صرافی هــا انجام 
می دهد، ایــن امکان را بــه آنها بــرای معامله 
ابزارهای مختلف ارزی خواهــد داد؛ به این معنا 

که صرافی هایی که در رتبه الف یا فول لایسنس 
قرار می گیرند، قابلیت معامله همه اقلام از جمله 
اسکناس، سکه، حوالجات خرد و حوالجات عمده 
و ابزارهای مالی جدید را خواهد داشــت و به تبع 
آن، هر چــه رتبه صرافی پایین تر باشــد، فروش 
این ابزارها محدودتر خواهد بود تا جایی که یک 
 صرافی در پایین ترین رتبه بتواند فقط اسکناس 

معامله کند.
معاون ارزی بانک مرکــزی گفت: بانک مرکزی 
این مســیر را برای صرافی ها باز کرده و صرافی 
را تبدیل به بنگاهی خواهد کرد که همه ابزارها 

را ارایه کند. 
 آرام ادامــه داد: در مرحلــه اول صرفــا بــه 
صرافی ها رســما اجــازه داده شــده بــود تا 
اســکناس بفروشــند ولی اکنون آنها بر اساس 
رتبه خــود، این اجــازه را خواهند داشــت که 
ســکه تمام، ســکه ربع و ســکه یــک گرمی 
عرضه کنند؛ ضمــن اینکه معاملــه حوالجات 
خرد صرفا بــه صرافی ها واگذار خواهد شــد و 
 صرافی های بانکی اجازه معامله حوالجات خرد 

را نخواهند داشت.

مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی از پیگیری برای 
اخذ مصوبه مجلس جهت کاهش آورده متقاضیان 
نهضت ملی مسکن خبر داد.اواخر ماه گذشته رئیس 
انجمن انبوه ســازان تهران با تشریح جزئیات قیمت 
پیشــنهادی انبوه سازان برای ســاخت نهضت ملی 
مسکن به تســنیم گفته بود:  بر این اســاس آورده 

متقاضیان به ۲۰۰ میلیون تومان کاهش می یابد.
ایرج رهبر با اشاره به آغاز ســاخت پروژه های طرح 
اقدام ملی در زمان حضور محمد اسلامی وزیر اسبق 
راه و شهرســازی، اظهار کرد: همان دوره بارها اعلام 
کردیم با توجه به تجربه مسکن مهر که گروه هدف 
آن متقاضیان کم توان بود در طرح اقدام ملی تجربه 
ما می گوید آورده متقاضیان زیاد اســت و آنها توان 
پرداخت این مبالغ را ندارند.وی با اشــاره به این که 
متقاضیان حداقل باید 4۰۰ میلیــون تومان آورده 
داشته باشند، ادامه داد: در طرح ملی مسکن نیز اعلام 
شده اســت که متقاضیان در یک بازه مشخص باید 
اقســاط 4۰ میلیون تومانی پرداخت کنند، واقعیت 
آن است که اکثر متقاضیان این طرح توان پرداخت 
این آورده را ندارند. وی افزود: بر این اســاس با هدف 
ساخت پروژه ها و خانه دار کردن سریع مردم،  به وزارت 

راه و شهرسازی پیشــنهاد دادیم از توان مالی بخش 
خصوصی در قبال سهم از پروژه استفاده شود.

رئیس انجمن انبوه سازان با ابراز "متأسفانه مسئولان 
قبلــی وزارت راه یا اطلاعــی از وضعیت متقاضیان 
نداشــتند یا این که پیشــنهاد ما را نمی پذیرفتند" 
اضافه کرد: خوشــبختانه در دوره جدید وزارت راه و 
شهرسازی، وضعیت تغییر کرده است، اخیراً جلسه ای 
با وزیر راه داشتیم و پیشــنهاد انبوه سازان را تکرار و 
تأکید کردیم که مردم توان پرداخت اقساط آورده را 
ندارند.رهبر بیان کرد: در این جلسه پیشنهاد استفاده 
از توان مالی بخش خصوصی را مطرح کردیم که آقای 
بذرپاش آن را پذیرفت و تأکید کرد پیشنهاد خوبی 
است. وی از دستور وزیر راه و شهرسازی برای بررسی 
پیشنهاد انبوه سازان خبر داد و گفت:  در رابطه با قیمت 
ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن نیز پیشنهاد 7.9 
میلیون تومانی با احتساب شاخص تعدیل سه  ماهه 

سوم سال 14۰1 را برای هر مترمربع ارائه کرده ایم.
وی با اشاره به این که ساخت بخشــی از واحدهای 
نهضت ملی مســکن آغاز شده اســت، اظهار کرد:  
به عنوان مثال هزینه ســاخت یک واحد 1۰۰متری 

حدود یک میلیارد تومان است. 

محرابیان گفت: بــرای برخی از لــوازم انرژی بر 
اســتاندارد اجباری وضــع می کنیم کــه تولید 
کنندگان با استفاده از این ظرفیت کالاهایی کم 
مصرف را تولید کنند. ناترازی برق به خصوص در 
تابســتان یکی از چالش هایی است که مسئولان 
و مردم با آن دســت و پنجه نرم می کنند و پیش 
بینی ها حاکی از آن اســت که در ســال 14۰5 
مصرف برق حــدود 9۰ هزار مــگاوات در پیک 
می رسد. اما چه راهکاری می تواند کمی از بار این 
مصرف را بکاهد تا با ناترازی برق آن هم در آینده ای 
نه چندان دور مواجه نشویم. در پیک تابستان 1۲ 
هزار مگاوات تنها توســط کولرهای آبی مصرف 
می شــود و 3۰ هزار مگاوات در بخش سرمایشی 
مصرف می شود که نشان از اهمیت این بخش دارد.

اســتاندارد ســازی یکی از راهکارهایی است که 

می توان با استفاده از این روش بدون نیاز به ساخت 
نیروگاه از میزان مصرف برق کاست. اما مساله مهم 
دیگر استفاده اجباری از وسایل استاندارد است که 
چگونگی اجرایی شدن آن در هاله ای از ابهام قرار 
دارد، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در رابطه با این 
موضوع گفت: استانداردها به دو شکل اختیاری و 
اجباری وضع می شود، در مواردی که سازمان ملی 
استاندارد و وزارت مربوطه )وزارت صمت یا وزارت 
نیرو( اگر لازم بدانند که نیاز به وضع اســتاندارد 
اجباری وجود دارد با استفاده از قوانین و مقررات 

استاندارد اجباری را وضع می کنند.
محرابیان با اشاره به پایین بودن تعرفه انرژی در 
کشور توضیح داد: در کشور ما به علت اینکه نرخ 
انرژی پایین اســت ضرورت دارد، برخی از لوازم 
انرژی بر را استاندارد اجباری برایشان وضع کنیم 

که تولید کنندگان ما با اســتفاده از این ظرفیت 
کالاهایی را تولید کنند که به مردم اجحاف نشود. 
زیرا کالا اگر مصرف برق بالایی داشــته باشــد و 
باعث می شود مصرف بالا رود و قبوض برق بالایی 
برای مردم بیاید که چنین اقدامی برای حمایت از 
مصرف کننده است. وزیر نیرو در پاسخ به این سوال 
مهر که استاندارد اجباری شامل کالای خانگی نیز 
می شود گفت: لوازم خانگی نیز مشمول استاندارد 
سازی قرار می گیرد، اما اکنون مهمترین عنصری 
که بیشــترین مصرف برق را دارد، دستگاه های 
سرمایشی، کولرهای آبی و گازی هستند، که در 
این مرحله کار را آغاز کرده و به صورت گام به گام 
سایر لوازم پرمصرف را شناسایی می کنیم و سپس 

نسبت به استاندارد سازی آنها اقدام می کنیم.
وی ادامه داد: مهمترین ویژگی برنامه استاندارد 

سازی این است که قبلًا هم در دســتور کار قرار 
داشــت ولی نیاز به موتورهای وارداتی داشت، به 
طوری که برخی از تولید کنندگان موتورهایی را از 
سایر کشورها وارد کرده بودند، اما اقدام خوبی که 
به همراه دو وزارتخانه شکل گرفت این بود که تمام 
تجهیزات و لوازم داخلی سازی شده سال گذشته 
وزارت نیرو از شرکت های دانش بنیان حمایت کرد 
تا بتوانند ظرفیتی ایجاد کنند اکنون که ظرفیت 
ایجاد شده است کارشناسان قرار دادهایی را منعقد 
کردند تا بتوانند کالایی استاندارد با حداقل مصرف 

تولید کنند.
وزیر نیرو در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه قیمت 
تخمینی این نوع کولر در بازار به چه شکل است 
به مهر گفت: مشخص نیست و باید در بازار رقابت 
بین ده ها تولید کننده وجود دارد باید انجام بگیرد.

سخنگوی سازمان دامپزشکی می گوید که واردات 
گوشــت از برزیل تا زمانی که این کشور به صورت 
رسمی سلامت دام هایش را تایید نکند، ممنوع است.
سازمان دامپزشــکی کشــور با صدور اطلاعیه ای 
ضمن اعلام توقــف موقت واردات گوشــت قرمز و 
هرگونه فــراورده پروتئینی دامی از کشــور برزیل 

به جهت ســلامت و بهداشــت جامعه، اعلام کرد 
تمام گوشــت های وارداتی صورت گرفته تا امروز به 
کشور عاری از هرگونه بیماری و آلودگی بوده است 
در همین رابطه امین اســدی ســخنگوی سازمان 
دامپزشــکی اظهار کرد: این توقف واردات تا زمانی 
ادامه دارد که کشــور برزیل در نامه رسمی سلامت 

دام ها را تایید کند و تا زمانی که این نامه به دست ما 
نرسیده، وارداتی انجام نمی شود.

وی ادامه داد: عــلاوه بر ایران کشــورهای کویت، 
اردن، تایلند و روســیه نیز واردات گوشت از برزیل 
را ممنوع کرده اند. ســخنگوی سازمان دامپزشکی 
کشــور افزود: در برزیل ناظران شرعی بر نحوه ذبح 

دام نظارت دارند. از طرفی در پســت های قرنطینه 
کشــور نیز آزمایش هایی صــورت می گیرد. یعنی 
نمونه برداری انجام می شود و در صورت تایید سلامت 
گوشت وارداتی وارد بازار می  شود. وی تصریح کرد: 
گوشت هایی برزیلی موجود در بازار در سلامت کامل 

هستند و مردم نگرانی از این بابت نداشته باشند.

آورده متقاضیان نهضت ملی مسکن کاهش می یابدمعامله حوالجات خرد به صرافی ها واگذار می شود

آغاز استاندارد سازی کالای انرژی بر برای جبران ناترازی برق

سخنگوی سازمان دامپزشکی اعلام کرد

توقف واردات گوشت از برزیل 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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کاهش سود تولید پاشنه آشیل اقتصاد 
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی

خواستگاه اصلی رشد و توسعه اقتصادی از تولید سرچشمه می گیرد. تجربه سالهای 
گذشته نشان می دهد که هر کشوری که به شاخص های مناسب اقتصادی دست 
یافته، در مدار بهبود فضای کسب و کار و رونق تولید و صادرات حرکت کرده است. 
اما متاسفانه  علیرغم شعارها و هدف گذاری های مختلف در کشور ما رشد مناسب 
و معقول در بخش تولید به دست نیامده اســت. همچنین صادرات غیر نفتی زیر 
50 میلیارد دلار بوده است. این در حالی است که بسیاری از کشورها تنها از محل 

گردشگری یا صادرات اسباب بازی به این اعداد می رسند. 
مهم ترین موضوع در حوزه تولید متولی آن است. وزارت صمت به همراه سایر بخش 
های اقتصادی در ایجاد مشــوق های لازم و بهبود فضا موفق نبوده است. بیشتر به 
وزارت تنظیم قیمت تبدیل شده است. مهم ترین معیار برای بهبود فضای کسب و کار 
و رونق تولید و صادرات حاشیه سود است. که مورد غفلت قرار گرفته است. به عبارتی 
هیچ گزارشی در خصوص تغییرات حاشیه سود شــرکتها و صنایع مختلف وجود 
ندارد. همچنین مبنای تصمیم گیری در بودجه سالانه نیز حاشیه سود تولید نیست. 
بررسی حاشیه سود شرکتهای بزرگ بورسی که قابل بسط به سایر شرکتهای غیر 
بورسی است نشان می دهد حاشیه سود شرکتها از 34 درصد به نصف کاهش پیدا 
کرده و اگر این داده ها به روز شود شاید حاشیه سود حاصل از فروش شرکتها به زیر 
12 درصد هم نفوذ گرده باشــد. این در حالی است که بر اساس ارزش جایگزینی و 

ارزش ذاتی شاید حاشیه سود شرکتها به زیر 3 درصد هم  کاهش یابد. 
در چنین شرایطی نه تنها سرمایه گذاری جدیدی در حوزه تولید صورت نمی گیرد 
بلکه شرکتهای موجود توانایی افزایش در خطوط تولید و توسعه را از دست خواهند 
داد و بدتر اینکه توان تعمیرات اساسی خطوط موجود را نیز نخواهند داشت. با وجود 
مشکل در تامین نقدینگی شاهد در تولید نیز خواهیم بود. این امر خود باعث تعطیلی 
واحدهای تولیدی، اخراج کارگران و ناهنجاری اجتماعی پیرامونی را خواهد داشت. 
زمانی که حاشیه ســود تولید در محدوده 15 درصد باشد و سود دلالی از جمله در 
بخش ســکه دلار و خودرو به 130 درصد برسد طبیعی است منابع به سمت تولید 
داست نخواهد شد. حتی نقدینگی در جریان تولید نیز به سمت خرید دلار و سکه در 

جهت ایجاد توازن در چرخه ارزش پول می رود. 
متاسفانه بینش اقتصادی مسوولان تقویت نشده و توجهی به حاشیه سود معقول 
تولید ندارد. این در حالی است که برای پایداری تولید و دوام آن حداقل سود تولید 
باید بالاتر از نرخ تورم باشــد. از طرفی دیگر حاشیه ســود فعلی تولید از نرخ سود 
تسهیلات و نرخ سود بانکی پایین تر است. طبیعی است در چنین شرایطی انگیزه 

ای برای سرمایه گذاری و تولید ایجاد نمی شود. 
بخش تولید که با کاهش 17 درصدی حاشیه سود مواجه بوده به یک باره با افزایش 
5 درصدی سود تسهیلات مواجه می شــود. در چنین شرایطی امکان باز پرداخت 
مناسب تسهیلات وجود نخواهد داشت. بانکها نیز تمایلی به پرداخت نخواهند داشت. 
بنابراین تولید روز به روز ضعیف تر خواهد شد. این در کنار عدم پرداخت تسهیلات 
مناســب و کم بهره به عموم مردم جهت خرید کالاهای مورد نیاز می تواند چرخه 
تولید را در هم بشکند. پرداخت تسهیلات با سود کم به مصرف کنندگان در جهت 
خرید کالای ایرانی می تواند به چرخه تولید، فروش و نقدینگی کمک کند. اصلاح 
ساختارهای اقتصادی به اصلاح ساختار نظام مدیریتی و نظام بودجه ریزی بر اساس 

داده های تولید نیاز دارد. 

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار با اشاره به 
اینکه باید تورم کنترل شود, چرا که عدم کنترل 
تورم هم به بخش کارفرمایی و هم کارگری آسیب 
می زند گفت: قطعاً  دستمزد در پایان اسفند ماه 
به نتیجه نهایی می رســد تا تورم های انتظاری 
محاســبه شــود. علی اصغر آهنی ها , نماینده 
کارفرمایان در شــورای عالی کار درباره آخرین 
وضعیت دستمزد کارگران گفت: افزایش هزینه ها 
به هر نحوی باشد روی زندگی مردم اثر می گذارد. 
افزایش حقوق کارگران به منظور کاهش قدرت 

خرید ناشی از تورم است.
وی با بیان اینکه نرخ تورم در دســتمزد و قیمت 
تمام شده ی کالا و آسیب به واحدهای کوچک اثر 
دارد گفت: برای افزایش حقوق باید تورم کنترل 
شــود, چرا که عدم کنترل تورم هــم به بخش 

کارفرمایی و هم کارگری آسیب می زند.
آهنی ها با تأکید بر اینکه بحث کارفرمایان میزان 
افزایش حقوق نیست گفت: ما به دنبال این هستیم 
که افزایش ها به نحوی باشد که روی زندگی مردم 
اثر مثبت بگذارد. وی با بیان اینکه بخش زیادی از 

اشتغال در کشــور را واحدهای خرد تشکیل می 
دهند اظهار داشــت: با توجه به اهمیت اشتغال 
واحدهای خرد ضرورت دارد که تورم کنترل شود 

تا اشتغال و اقتصاد در کشور مدیریت شود.
آهنی ها گفت:حجم عمده اشتغال کشور متعلق به 
کارگاه های خرد و کوچک است. مشکل اصلی این 
است که حمایت از این بخش که بزرگ است, بسیار 
اندک است. به طور مثال تسهیلات بانکی تنها به 
5 تا 6 درصد از این 92درصد اختصاص یافته است. 
یعنی نظام بانکی در پرداخت تسهیلات با صنایع 
بزرگ همکاری دارد ولی حمایتی از صنایع کوچک 
نیســت در صورتی که بخش عمده ای از اشتغال 

متعلق به صنایع خرد وکوچک است.
 آهنی ها بیان کرد:حدود 50 درصد اشتغال کشور 
را خدمات و 18 درصد کشاورزی و 32 درصد آن 
را صنعت تشکیل می دهد. بنابراین باید متناسب 
با همین موضوع حمایت ها در نظر گرفته شــود. 
نماینده کارفرمایان در شــورای عالی کار اظهار 
داشت:در شورای عالی کار اعلام می کردند سهم 
دستمزد در قیمت تمام شده 7 تا 9 درصد است. 

اما بررسی هایی که جامعه کارفرمایی داشته است 
نشان دهنده این است که سهم دستمزد در قیمت 
تمام شــده بیشتر است. سهم دســتمزد باید در 

بخش های مختلف به صورت دقیق بررسی شود.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار با پیشنهاد 
اینکه دولت باید با قرار دادن کالاهای اساســی با 
قیمت مناسب از کارگران حمایت کند گفت: یک 
نوع تورم از نقدینگی ایجاد می شود و یک نوع دیگر 

از افزایش هزینه ها بر روی دستمزد و کالا است.
آهنی ها افزود: هر قــدر هزینه ها را بــالا ببریم، 
قیمت کالاهــا افزایش یافته و به تبــع آن، تورم 
ایجاد می شــود؛ از این رو باید سیاست اصلاحی 
ارائه کنیم که کالاهای اساســی بــا یک قیمت 
مناســب و با کمترین تورم در مدت یک ساله به 
دست مردم برسد. وی با بیان اینکه قطعاً  دستمزد 
در پایان اســفند ماه به نتیجه نهایی می رسد تا 
تورم های انتظاری محاســبه شود گفت: منتظر 
اطلاعات و آمار نهادهای مختلف در تعیین سبد 
 معیشت هســتیم تا نســبت به تعیین دستمزد 

تصمیم گیری شود.

رئیس اتحادیه کفاشان دست دوز تهران در خصوص 
تاثیر نوسانات ارزي در بازار گفت: امروز هر نوسان دلار 
از دانه مرغ و گوشتي که به دست مردم مي رسد تا سایر 
خدمات و کالاها بر همه اقلام تاثیرگذار است و مسلما 
این مسئله مشکلاتي را بوجود مي آورد که به طور حتم 
همه از آن آسیب مي بینیم. به گفته رسول شجري، 
رئیس اتحادیه کفاشــان دســت دوز تهران، شرایط 
اقتصادي و نوسانات ارزي کار را با سختي همراه کرده 
اســت. وي در آخرین وضعیت بازار کفش گفت: بازار 
کفش مانند دیگر صنوف که تقریبا محصولات شان 
براي شب عید از کالاهاي ضروري مردم است نسبت 
به ماه هاي گذشته تفاوت بسیاري پیدا کرده است و 
همکاران مشغول این هســتند که خدمات خود را به 
هموطنان ارائه کنند؛ اما براي مشخص شدن میزان 

فروش باید تا آخر سال منتظر باشیم.
شجري درخصوص اینکه مردم ترجیح مي دهند کفش 
غیرچرمي و ارزان بخرند و یا کالاهاي قدیمي خود را 
اســتفاده کنند، گفت: مطمئنا همینطور است. همه 
خانواده ها براي اینکه بتوانند شرایط اقتصادي خود 
را احیا کنند، مدیریت مي کنند و ارزان ترین و آنچه با 

شرایط فعلي آنها هماهنگ است را استفاده مي کنند و 
بر این اساس به سمت خرید چرم طبیعي یا مصنوعي 
مي روند. رئیس اتحادیه کفاشان دست دوز تهران در 
نحوه تعیین قیمت ها در بازار گفت: به طور حتم قیمت 
کالایي مثل کفش که بازار از آن اشــباع است و حتي 
شرایط و موقعیت براي صادرات مهیا است را عرضه و 
تقاضا تعیین مي کند. در حال حاضر کمبود و مشکلي 
درخصوص تولید، تهیه و توزیع در بازار کشور وجود 
ندارد و شــرایط به گونه اي است که مي توانیم به جز 
کشور خودمان بازار یک کشور دیگر به میزان جمعیت 
ایران را نیز تامین کنیم اما باتوجه به مسائل سیاسي و 
اجتماعي محدودیت هایي براي ما ایجاد شده است و 
در حال حاضر به عراق، آذربایجان و برخي کشورهاي 

آسیایي به صورت محدود صادرات انجام مي شود.
وي در ادامــه افزود: بي نظمي هایي کــه هر زمان یک 
شرایط جدیدي را ایجاد مي کنند، بحث گمرک، عدم 
تخصیص ارز یا تغییراتي که در طول ســال ایجاد مي 
کنند و نابســاماني هاي ارزي از جمله عواملي است که 
در صادرات تاثیرگذار اســت. براي نمونــه قیمت ارز از 
ابتداي سال تا الان بسیار نوسان داشته است. این مسائل 

در بازارهاي بین المللي به هیچ عنوان پذیرفتني نیست 
براي اینکه با یک کشور قراردادي زمانبند بسته مي شود. 
قراردادهاي بین المللي که روز به روز بسته نمي شود. 
باتوجه به شرایط اقتصادي و نوسانات فوق العاده اي که در 
آن وجود دارد امکان دسترسي به بازارهاي بین المللي با 
مشکل مواجه شده است. شجري اضافه کرد: براي مثال 
اگر براي مواد اولیه یک جفــت کفش 500 هزار تومان 
هزینه مي کردیم با این نوســانات با 30 درصد افزایش 
همراه مي شود و مشتري خارجي این افزایش قیمت را 
نمي پذیرد. به طور حتم مشتري هاي خارجي با کشوري 
تجارت مي کنند که ثبات اقتصادي وجود داشته باشد 
و مطابق با قرارداد برنامه ریزي کنند. این مسائل روند 
صادرات را کند و در برخي موارد غیرممکن مي کند. وي 
افزود: مواد اولیه اي که در حال حاضر در داخل تولید مي 
شود در گذشته به سختي تولید مي کردیم ولي شرایط 
تغییر کرده و پتروشیمي تولید مي کند؛ اما با همه این 
حرف ها این مواد اولیه در صنایعي که در ایتالیا و ترکیه 
هست شرایط بهتري نسبت به گذشته صنعت چرم ما 
داشته اند. ما کمبود نداریم اگر همه از بیرون نیازمند مواد 

اولیه هستیم به دلیل صرفه اقتصادي است.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه 850 
هزار تن ســیب و پرتقال در ســردخانه ها برای 
تنظیم بازار نوروز ذخیره سازی شده است، گفت: 
کمیته راهبردی وزارت جهاد کشاورزی حتما به 
تنظیم بازار میوه نوروز، ورود می کند. محمدمهدی 
برومندی در پاســخ به اینکه برنامه شــما برای 
تنظیم قیمت میــوه در ایام عیــد و ماه مبارک 
رمضان چیســت؟ اظهار داشــت : 850 هزار تن 
سیب و پرتقال در انبارها و سردخانه های کشور 
ذخیره سازی شده اســت و هیچ مشکلی از نظر 

تأمین وجود ندارد.
وی افزود: میزان تولید سیب و پرتقال در کشور 
به اندازه ای اســت که علاوه بر تأمین نیاز داخل، 
صادرات هم انجام می شود و انبارها هم برای دو 
میوه سیب و پرتقال که معمولا میوه های پرمصرف 
برای ایام عید هستند و ستاد تنظیم بازار به آن ها 

تأکید دارد، پرُ شده است.
برومندی اضافه کرد: ستاد تنظیم بازار به کمیته 
راهبردی وزارت جهاد کشــاورزی تکلیف کرده 
است که درباره تنظیم بازار شب عید هم ورود کند. 
معاون باغبانی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: 
حدود 450 هزار تن پرتقال و 400 هزار تن سیب 
در سردخانه های کشور ذخیره شده است و هیچ 

مشکلی از نظر تأمین وجود ندارد.
وی اظهار داشت: امسال رویه تنظیم قیمت میوه 
شب عید متفاوت شده اســت و مرکز راهبردی 

وزارت جهاد کشاورزی، کمیته هایی را در استان ها 
تشکیل داده و آنها فعال هستند و براساس نیاز هر 
استان برنامه ریزی و تأمین انجام می شود، علاوه بر 
آن، برنامه های پشتیبانی هم تدارک دیده شده که 
در صورت نیاز اجرا می شود. وی در پاسخ به اینکه 
پیش بینی شما از وضعیت تأمین میوه و قیمت ها 
در نوروز امسال با توجه به اینکه سیاست متفاوتی 
نسبت به سال گذشته انتخاب کرده اید، چیست؟ 
گفت: پیش بینی ما این است که این رویه جدید با 

تکیه بر بخض خصوصی موفق خواهد بود.
معاون باغبانی وزیر جهاد کشــاورزی گفت: 3,8 
میلیون تن سیب درختی و 3,4 میلیون تن پرتقال 
در کشور در سال جاری تولید شده که بیش از نیاز 

مردم است.
وی افــزود: تا آخــر بهمن   امســال 15 هزار تن 
مرکبات و پرتقال و 450 هزار تن سیب درختی 
صادر شده اســت. معاون وزیر جهاد کشاورزی با 
توجه به جایگاه بسیار مناسب ایران در تولیدات 
باغبانی در جهان گفت: 50 درصد ارزش صادرات 
محصولات کشاورزی داخل کشور نیز مربوط به 
بخش باغبانی است. ســال گذشته وزارت جهاد 
کشاورزی مسول تنظیم بازار شب عید بود اما در 
سال جاری این وظیفه به بخش خصوصی محول 
شده و وزارت جهاد کشــاورزی از طریق سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی نقش نظارتی خواهد 

داشت.

رئیس اتحادیه خواربارفروشــان تهران گفت: فروش اجناس و اقلام 
زیرمجموعه صنف خواربارفروشي در ســال جاري نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، به طور متوسط حدود 22 درصد افزایش رشد داشته 
است. رضا پاشابیگي، رئیس اتحادیه خواربارفروشان تهران در گفت و 
گو با پایگاه اطلاع رساني اتاق اصناف تهران اظهار داشت: این افزایش 
قیمت ها باعث شده خانوارها در شرایطي که تورم زیادي براي قیمت 
کالاهاي اساسي و مایحتاج ضروروي زندگي ایجاد شده است، عمده 

تقاضاي خود را به سمت تامین و خرید کالاهاي ضروري ببرند.

وي در همیــن خصــوص توضیــح داد: اکنــون تقاضــاي 
خریــد مایحتــاج زندگــي نظیــر برنــج، روغــن، ماکارانــي، 
لبنیــات و... ماننــد قبــل وجــود دارد؛ امــا بــراي کالاهــاي 
 غیرضــروري و بــه عبارتــي لوکــس، تقاضــا به شــدت کاهش 

یافته است.
پاشــابیگي در ادامه تصریح کرد: اتحادیه خواربارفروشــان به طور 
منظم بازرساني را براي نظارت بر قیمت ها به واحدهاي صنفي مي 
فرستد. در این بازرســي هاي دوره اي، تطابق قیمت خرید و فروش 

نیز چک مي شــود که کالاي قیمت قدیم بــا قیمت مصرف کننده 
جدید به فروش نرســد. رئیــس اتحادیه خواربارفروشــان تهران 
همچنین در خصوص تمهیدات پیش بیني شده براي عرضه بیشتر 
مایحتاج خانوارها در شب عید گفت: به منظور رفاه حال شهروندان، 
تعدادي زیــادي غرفه در نمایشــگاه هاي فروش بهــاره به اصناف 
خواربارفروشي تخصیص یافته است که در آنجا اجناس و اقلام صنف 
 با قیمت کمتري عرضه مي شود و فروشــندگان مي توانند تخفیف 

بیشتري هم بدهند.

نایب رییس هیات امنای انجمن ملی پســته ایران با بیان اینکه کاهش 
تولید و نوسان نرخ ارز علت اصلی گرانی پسته در بازار است، گفت: ایران 
از لحاظ میزان تولید پسته در جهان رتبه سوم را دارد. »جلیل کاربخش 
راوری« در خصوص وضعیت تولید پسته و افزایش قیمت این محصول در 
بازار، اظهار داشت: طی سال های اخیر به دلیل خشکسالی های پی درپی، 
کاهش آب های سطحی و زیرزمینی و کاهش دوره های آبیاری باغات و 
سرمازدگی، تولید این محصول به ویژه در استان کرمان به شدت روند 

کاهش داشته است.
نایب رییس هیات امنای انجمن ملی پسته ایران افزود: پیش از این استان 
کرمان 90 درصد تولید پسته کشور را داشت، اما در سال 1400 - 1401 
در اثر سرمازدگی باغات که در فروردین ماه 1401 رخ داد، آسیب دیدند 

و با کاهش تولید این استان عملًا تولید کشور کاهش می یابد.
وی یکی دیگر از مشــکلات کاهش تولید را نهاده های مورد نیاز بخش 
باغبانی از جمله ســموم وارداتی مورد تایید کشورهای خریداری پسته 
ایران مطرح کرد و گفت: اکنون به دلیل تحریم های ظالمانه علیه ایران 

امکان واردات این نهاده ها وجود ندارد؛ بنابراین برخی کشورها از خرید 
پسته امتناع می کنند.

کاربخش، با بیان اینکه آمریکا طی سال های اخیر سطح زیرکشت پسته 
خود را افزایش داده است، بیان کرد: در دهه 80 ایران رتبه نخست تولید 
و صادرات پسته در دنیا را داشت و بزرگ ترین تولیدکننده و صادرکننده 
به شمار می رفت، اما در اواخر دهه 90 به دلیل تغییر اقلیم رتبه دوم تولید 
را کسب کرد و امسال به دلیل کاهش شــدید تولید این محصول، رتبه 

سوم تولید دنیا را دارا شد.
نایب رییس هیات امنای انجمن ملی پســته ایران با بیان اینکه سالانه 
حدود 600 هزار تن پسته در دنیا تولید می شود، گفت: طبق آخرین آمار 
شورای جهانی خشکبار در سال 2022 - 2023 آمریکا با تولید 386 هزار 
تن، ترکیه با تولید 200 هزار تن و ایران با تولید 115 هزار تن به ترتیب 
رتبه های اول تا سوم تولید پسته جهان را دارند. وی خاطرنشان کرد: بر 
اساس آمار سال 2021 - 2022 ایران با تولید 135 هزار تن، آمریکا 128 
هزار تن و ترکیه 68 هزار تن رتبه های اول تا ســوم جهان را دارا بودند؛ 

البته آمار پسته ترکیه با پوست تر محاسبه می شود که موجب افزایش 
وزن تولید خواهد شد، اما پسته آمریکا و ایران با پوست خشک محاسبه 
می شود. نایب رییس هیات امنای انجمن ملی پسته ایران با بیان اینکه 
سالانه 85 درصد تولید پسته ایران به کشورهای هدف صادر می شود، 
افزود: مبنای قیمت پسته نرخ ارز اســت و با کاهش تولید، صادرات آن 
نیز نسبت به سال های گذشته کاهش یافته است؛ اما این امر در تقاضای 
جهانی پسته ایران تاثیری نداشته، علی رغم اینکه تقاضا در داخل کشور 

کاهشی بوده است.
وی اظهار داشــت: پیش از ورود آمریکا به عرصه تجارت پسته جهانی، 
قیمت هر کیلوگرم پسته در جهان بین 4 تا 4.5 دلار بود؛ اما با ورود آمریکا 
به بازار پســته تجارت بین الملل قیمت هر کیلوگرم پسته آمریکایی در 
بازار بین 8 تا 9 دلار و پســته ایرانی بین 8 تا 10 دلار قیمت پیدا کرد. 
کاربخش اضافه کرد: آمریکا برای جلوگیری از ورود پسته ایرانی به بازار 
داخلی خود، تعرفه گذاری بالایی برای این محصول انجام داده تا پسته 

ایرانی وارد بازار آمریکا نشود.

معاون بانک و بیمه وزارت اقتصاد 
با بیــان اینکه افزایش ســرمایه 
10 همتی بانک قرض الحســنه 
زیرمجموعه وزارت تا پایان فصل 
بهار تکمیل خواهد شــد، گفت: 
بیش از 16 درصد تسهیلات بانکی در ده ماهه به تسهیلات 
خرد اختصاص پیدا کرده است. سید عباس حسینی معاون 
بانک و بیمه وزارت اقتصاد و دارایی گفت: در ابتدای کار دولت 
وقتی در بررسی ها به بانک قرض الحسنه بانک مهر رسیدیم 
متوجه ظرفیت بالای آن شدیم. در نتیجه یکی از تعهدات ما 
حمایت همه جانبه و اصلاح بانک های قرض الحســنه بود. 
آن دسته از برنامه هایی که برای بانک قرض الحسنه در نظر 
گرفتیم افزایش ســرمایه بانک بود. به فوریت افزایش این 

سرمایه به 10 همت را در دستور کار قرار دادیم.

وی افزود: در ادامه این مسیر بانکداری دیجیتال، تغییر نرخ 
سپرده قانونی و موارد دیگر در حال پیگیری است. نمی توانیم 
با قوانین بانک های تجاری با بانک های قرض الحسنه برخورد 
کرد. همین مسئله در بانک های توسعه ای نیز وجود دارد. 
خوشبختانه با همراهی بانک مرکزی شاهد هستیم که بیش 
از 16 درصد تسهیلات بانکی در ده ماهه به تسهیلات خرد 

تخصیص پیدا کرده است.
برای اولین بار در دولت سیاســت اصلاح ســاختار مالی 
از طریق افزایش سرمایه پیگیری شــد. در همین رابطه 
بیش از 104 همــت افزایش ســرمایه در بانک های زیر 
مجموعه بانک های وزارت اقتصاد انجام شده است. از تمام 
ظرفیت های استفاده کردیم. دو بانک دیگر نیز در مسیر 
افزایش سرمایه هستند. در ادامه اصلاح ساختار بانک ها 
امکان فروش اموال مازاد به منظور افزایش سرمایه فراهم 

شده است.
حسینی ادامه داد: بانکداری قرض الحسنه یک عقد الهی 

است و این مدل در حال تبدیل به الگویی برای بانک های 
تجاری است. این اتفاقی است که تا دو سال پیش کسی 
تصور آن را نمی کرد. بانکداری قرض الحسنه نشان می دهد 
که می توان کسب وکار کرد و قواعد الهی و رضایت مردم 
را نیز داشــت. هر اقدامی که لازم باشــد برای گسترش 
بانک های قرض الحســنه انجام خواهید داد و این کار را 

وظیفه خود می دانیم.
سید سعید شمســی نژاد مدیرعامل بانک قرض الحسنه 
مهر ایران با بیان اینکه سنت قرض الحسنه با وجود فراز و 
فرودهای اقتصاد تحلیل نرفته است، گفت: موضوع قرض 
الحسنه توانسته با ابزارهای نوین نمود بهتری بین مردم 
داشته باشد. در حال حاضر بانکداری قرض الحسنه پس از 
صندوق های قرض الحسنه توانسته است جایگاه خوبی 
را در ســطح جامعه ایجاد کنند به طوری که حدود 25 
درصد جامعه سپرده قرض الحسنه دارند. رشد حدود 70 

درصدی سپرده های قرض الحسنه را نیز شاهد هستیم.

به این ترتیب بانک های قرض الحســنه توانستند جایگاه 
مناسبی در شبکه بانکی به دســت بیاورند. رشد بیش از 
70 درصدی منابع در شــبکه بانکــی، کمترین معوقات 
که زیر یک درصد اســت، بالاترین جذب سرمایه گذار و 
سپرده گذار جدید از جمله دیگر موفقیت های بانک های 

قرض الحسنه است.
بانکدار قرض الحسنه رویکرد جدیدی را در پیش گرفته اند. 
از جمله این موارد بانکداری بدون شــعبه و اســتفاده از 
نئوبانک ها برای کسب و کارهای خرد. در دولت سیزدهم 
و تاکید وزارت اقتصاد، کارگــروه ویژه ای در حوزه قرض 
الحسنه ایجاد شد. از جمله اقدامات آیت کارگروه افزایش 
سطح تسهیلات قرض الحسنه بود. برای نخستین بار قرض 
الحسنه 500 میلیون تومانی برای کسب و کارهای خرد 
پرداخت شــد. همچنین اصلاح اساسنامه بانک ها قرض 
الحسنه و توسعه خدمات غیر حضوری از جمله اقدامات 

دیگر بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۶ درصد تسهیلات بانکی به وام گیرندگان خرد پرداخت شد

افزایش سهم مردم از تسهیلات بانکی 
رشد بیش از 70 درصدی سپرده های قرض الحسنه ظرف یکسال

خريد کیف، کفش و پوشاک اولويت اول مردم نیستسهم دستمزد در قیمت کالاها بیش از ۹ درصد است

کمیته راهبردی به تنظیم بازار میوه ورود می کند

ذخیره سازی 850 هزار تن سیب و پرتقال برای نوروز
افت تقاضا براي کالاي غیرضروري 

کاهش تولید و نوسان نرخ ارز علت اصلی گرانی پسته
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فناوری و 
اطلاعات

استفاده از ظرفیت نخبگان ایرانی در سراسر جهان
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با اشاره به ضرورت نگرش به موضوع نخبگی گفت: در تلاش 
هستیم سازوکاری ایجاد شود تا نخبگان ایرانی، هرکجای دنیا که هستند، در پیشرفت 

کشورشان تاثیرگذار باشند و تعامل اثربخش با آنان وجود داشته باشد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری با تاکید بر این که مهاجرفرستی 
موضوعی مختص ایران نبوده و تمامی کشورها با این پدیده مواجه هستند، عنوان کرد: 
پدیده های مهاجرفرستی و مهاجرپذیری در تمامی کشورها وجود دارد. اما کشور ما به 
دلیل سرشار بودن از نیروی انسانی فارغ التحصیل توانمند، به ویژه در حوزه های دانشی 
خاص، موجب شده تا از ظرفیت بسیار خوبی برای ایجاد شرکت های توانمند در ایران و 
سایر کشورها برخوردار باشد و بسیاری از کشورها، خواهان بهره مندی از این سرمایه عظیم 
انسانی باشند.  دهقانی، با تاکید بر این که اولویت اصلی بنیاد ملی نخبگان استفاده از ظرفیت 
و فرصت نخبگان ایرانی در سراسر جهان است، ادامه داد: باید افراد نخبه در جای جای دنیا 
را فرزندان این کشور بدانیم و و ظرفیتی ایجاد کنیم تا از توانمندی آنان، هر جای دنیا که 
باشند، با ایجاد یک بستر تعامل مناسب، در کشور مورد بهره برداری قرار بگیرد. رئیس بنیاد 
ملی نخبگان، با اشاره به تصویب آیین نامه جدید و رویکرد تازه بنیاد در استفاده از فرصت 
حضور بین المللی نخبگان گفت: مهم ترین وجه تعالی یک نخبه، اثرگذاری در پیشرفت 
و تعالی کشورش است. به دنبال این هستیم تا با رویکردها و سازوکارهای جدید، نخبگان 
ایرانی هرجای دنیا که باشند، بتوانند در یک تعامل سازنده، در کشورشان اثرگذار و نقش 
آفرین باشند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری با بیان این که 
پیامدهایی که امروز در جامعه و در حوزه مهاجرت، شاهد هستیم حاصل سیاستگذاری های 
بلندمدت و میان مدت قبلی است ادامه داد: برخی از آثاری که اکنون در مهاجرت نخبگان 
شاهدیم، حاصل سیاست هایی است که در ســال های گذشته و بعضا یک دهه پیشینه 
داشته اند. برای اصلاح این روند باید، اقدامات مختلفی صورت بگیرد که جنس نخست این 
اقدامات، گام های فوری و مهم تر از آن، سیاست ها و راهبردهایی است که در دراز مدت 
نتیجه بخش خواهد بود. در وهله نخست، می بایست تعریف نخبگی و جنس حمایت ها 
تغییر کند و مهم ترین حمایت از نخبه، باید در قالب ایجاد فرصت تاثیرگذاری تعریف  شود.
وی با بیان این که باید اطلاعات صحیح در حوزه مهاجرت ارائه شــود، افزود: رصدخانه 
مهاجرت ایران یک پژوهشکده ذیل دانشگاه صنعتی شریف است که پژوهش هایی را در 
حوزه مهاجرت انجام می دهد. گزارش ها و و نتایج این رصدخانه، در واقع نتایج پژوهش ها 
هستند. بنابراین آمارهای ارائه شده از سوی نهادهای پژوهشی همچون رصدخانه مهاجرت 
ایران، قابل تعمیم به کل کشور نبوده و این آمارها و نتایج به عنوان تحلیل های حاکمیتی، 
برای شرح وضعیت کشور قابل استناد نیستند. دهقانی، با بیان این که باید بدانیم، مهاجرت 
امری بدیهی است و در همه کشورها وجود دارد اما در این میان اولویت مهم ایجاد ظرفیت و 
زیرساخت برای بهره مندی از تخصص و توانمندی نخبگان است، افزود: بسیاری از استارتاپ 
ها در خارج از کشور وجود دارند که هم از ظرفیت سرمایه گذاری ان کشورها استفاده می 

کنند و در عین حال تجربیات و توانمندی ایشان را در کشور مورد استفاده قرار می دهند.

همهسفراورایزنهایایراندردنیاموظفبههمکاریبادانشبنیانها
خانه های نوآوری افزایش می یابند

معاون اقتصادی وزیر امور خارجه با تاکید براینکه، یکی از وظایف اصلی ســفرا و رایزن های 
اقتصادی ایران در سایر کشورها حمایت و هدایت دانش بنیان ها است، تصریح کرد: تلاش این 
وزارتخانه با همکاری معاونت علمی و فناوری، ایجاد و توسعه خانه های نوآوری با هدف توسعه 
بازارهای صادراتی محصولات فناورانه ایران است. یکی از مشکلات اساسی فعالان حوزه زیست 
بوم نوآوری و فناوری کشورمان در طول دو دهه اخیر که بعضا محصولات نوآورانه تولیدی آنها 
در مقایسه با شــرکت های رقیب خارجی از کیفیت و ارزش بالاتری برخوردار بوده، مشکل 
فروش، بازاریابی و عدم آشنایی با بازارهای بین المللی است. آشنایی دانش بنیان ها با بازارهای 
صادراتی مناطق مختلف دنیا و کسب توانایی لازم در ارتباط گیری با سرمایه گذاران و تجار سایر 
کشورها برای صادرات محصولات فناورانه خود با همکاری، برنامه ریزی و هدایت سفارتخانه های 
کشورمان در مناطق مختلف دنیا تا حدودی توانسته است بخش اعظمی از مشکل فروش آنها را 
مرتفع کند. هرچند صبحت با بسیاری از فعالان حوزه زیست بوم نوآوری و فناورانه کشورمان که 
کلیدواژه مشترک همه آنها ضرورت حمایت هرچه بیشتر دولت برای توسعه فروش و صادرات 
محصولات تولیدی به بازارهای هدف است، نشــان می دهد که هنوز در ابتدای راه هستیم و 
جهش در این بخش نیازمند ورود جدی تر وزارت امور خارجه و البته همکاری سایر دستگاه های 
مرتبط است. معاون اقتصادی وزیر امورخارجه کشورمان در این ارتباط با بیان اینکه، هم اکنون 
اسامی ۶۵۰ شرکت دانش بنیان در سایت وزارت امورخارجه درج شده است و تمام نمایندگی 
های ما در خارج از کشور به این سایت متصل هستند، گفت: همه سفرا و رایزن های اقتصادی 
ایران در سایر کشورها موظف به همکاری، هدایت و حمایت از شرکت های فناور برای بازاریابی 
محصولات فناورانه در کشورهای هدف شده اند. مهدی صفری اظهار کرد: اگر چندین کالای 
فناورانه و دانش بنیان ایرانی مورد نیاز و تقاضای کشوری باشد، بلافاصله با همکاری های معاونت 
علمی و فناوری یک خانه نوآوری در آن کشور راه اندازی می شود. معاون اقتصادی وزیر امور 
خارجه دلیل این کار را تسریع در صادرات محصولات ایرانی دانست و تصریح کرد: البته با ایجاد 
خانه نوآوری در کشور هدف آنجا به عنوان یک نقطه کانونی در منطقه برای ارسال محصولات 
فناورانه ایران به کشورهای همجوار نیز پشتیبانی و حمایت می شود. وی افزود: به عنوان مثال 
در کشورهای آفریقایی همچون کنیا که در شرق و مالی در غرب این قاره هستند، ونزوئلا در 
آمریکای جنوبی و همچنین ازبکستان در آسیای میانه و چندین کشور دیگر تلاش ما در جهت 

ایجاد خانه های نوآوری برای پوشش منطقه ای بازار محصولات فناورانه ایران است.

وزارتامورخارجهسرفصلویژهایبهدانشبنیانهااختصاصدادهاست
معاون اقتصادی وزیر امور خارجه در ادامه با اشاره به تاکیدات فراوان رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر همکاری و حمایت از شرکت های دانش بنیان و فناوران فعال در زیست بوم نوآوری 
و فناوری و نام گذاری امسال توسط ایشــان تحت عنوان "تولید، دانش بنیان و اشتغال 
آفرینی" افزود: بر همین اساس تلاش ما در راستای همکاری و حمایت هرچه بیشتر از دانش 
بنیان ها در خارج از مرزها است. صفری با اشاره به همکاری وزارت امور خارجه با معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در زمینه توسعه بازار شرکت های 
دانش بنیان تاکید کرد: وزارت امور خارجه در عرصه دیپلماسی عمومی، سرفصل ویژه ای 
را به شرکت های دانش بنیان و فناوران اختصاص داده  است. به گفته وی، در حال حاضر 
ظرفیت های لازم برای شرکت های دانش بنیان توانمند در حوزه صادرات به منظور ورود 

محصولات آنها به بازارهای بین المللی فراهم شده است.

کشورهایعضودیهشتشهرکهایصنعتیمشترکراهاندازیکنند
معاون اقتصادی وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در بخش دیگری با اشاره به نشست 
اخیر سرمایه گذاری فناوری گروه دی هشت که در پارک فناوری پردیس برگزار شد، این 
گونه اجلاس ها را برای کشورمان بسیار مهم خواند و افزود: در این برنامه بسیاری از شرکت 
های کشورهای عضو دی هشت به روش مدل کسب و کاری بی تو بی )B to B( یا تجارت 
به تجارت مبادرت به انتقال سرویس و تکنولوژی به یکدیگر می کنند. صفری معتقد است: 
اگر اجلاس و نشست مشترک بین المللی سرمایه گذاری فناوری کشورهای عضو دی هشت 
بتواند روی نیازهای کشورها به وسیله شرکت های دانش بنیان و نوآوری ها متمرکز شود و از 
یک سو این نوآوری ها به سرمایه گذاران کشورهای عضو معرفی شوند، از یک سو نیازهای 
خود کشورها و از طرفی ظرفیت های بزرگ صادراتی به سایر کشورها ایجاد خواهد شد. 
وی در ادامه پیشنهاد کرد: کشورهای عضو دی هشت در جهت ایجاد شهرک های صنعتی 
مشترک تلاش کنند و با بهره گیری از دانش و ظرفیت های فناورانه موجود در کشورهای 
عضو، کالاهای مورد نیاز داخلی خود و همچنین سایر کشورهای غیرعضو را بومی سازی و 
 ،)D۸( ۸ تامین کنند. گروه هشت کشور اسلامی در حال توسعه با نام اختصاری گروه دی
گروهی اقتصادی متشکل از هشت کشــور در حال توسعه اسلامی شامل ایران، ترکیه، 

پاکستان، بنگلادش، اندونزی، مالزی، مصر و نیجریه است.

اخبار

معاون امور مجلس ریاســت 
جمهوری گفت: یک میلیارد 
دلار انواع محصولات حاصل 
از فعالیت شرکت های دانش 
بنیان امسال به بازارهای بین 
المللی صادر شده است. سید محمد حسینی در جلسه 
با روسای دانشگاه ها و اعضای کانون دانشگاهیان استان 
ایلام اظهار کرد: بر اساس ســند تحول دولت که آماده 
شده، ۳۹ مســاله مهم تدوین و در برنامه هفتم توسعه 
که تا پایان سال به مجلس داده می شود نیز ۱۲ مساله 

مطرح و ۱۵ موضوع اولویت دار گنجانده شده است.
وی افزود: ایران در دولت سیزدهم با کشورهای همسایه، 
روسیه چین، هند و آمریکای جنوبی ارتباطی موثر دارد و 
سفر اخیر رییس جمهور به چین و ورود ایران به اتحادیه 
شانگهای دستاوردهای زیادی برای کشور به دنبال داشته 
است، به گونه ای که برخی کشورها تمایل خود را برای 
سرمایه گذاری در ایران ابراز کرده اند و در این راستا قدم 

هایی برداشته شده است.
معاون امــور مجلس رئیس جمهــور تاکید کرد: جبهه 
استکبار و برخی کشورهای منطقه برای به حاشیه راندن 

دســتاوردهای داخلی و خارجی ایران به طور مکرر در 
حال شیطنت بر ضد انقلاب اسلامی هستند و با تبلیغات 
گسترده خود ســعی کرده اند مردم را از دستاوردهای 

نظام دور سازند.
وی ادامه داد: تمام شیطنت دشــمنان برای جلوگیری 
از پیشــرفت داخلی و خارجی ایران اســت و در مساله 
مسمومیت های زنجیره ای دانش آموزان دختر، هدف 
عوامل این شیطنت و رسانه ها و کارشناسان معاند، معرفی 
چهره ای طالبانی از ایــران در خصوص محالفت دولت 
سیزدهم در تحصیل دختران است در حالی که بخشی 

از بدنه مدیریتی دولت به بانوان اختصاص یافته است.
وی دشمن در کینه ورزی و سنگ اندازی بر علیه ایران 
اســلامی در حوزه های مختلف فعال است، تاکید کرد: 
دولت سیزدهم و نظام مقدس جمهوری اسلامی برای 
مقابله با جبهه استکبار باید آرایش و تاکتیک جنگی نرم، 

ترکیبی، شناختی و اقتصادی اتخاذ شود.
معاون پارلمانی رییس جمهور افزود: از وزارتخانه هایی 
چون نفت و صمت خواسته شده اســت که ۲ درصد از 
اعتبارات خود را به مسائل فرهنگی و پیوست های رسانه 
ای اختصاص و دانشگاه ها و اســاتید راهکارها و برنامه 

های مدون در حوزه فرهنگی و رسانه ای ارائه دهند.
حسینی گفت: هدف دولت ایجاد تحول در همه زمینه 
ها است که راه اندازی مجدد و تکمیل پروژه های نیمه 

تمام یا راکد که باعث اشتغال زایی، درآمدزایی و ارزآوری 
کشور می شود و افزون بر سه هزار واحد راکد یا نیمه راکد 
شناسایی شده و گشــایش این پروژه ها از اولویت های 
دولت بوده است. حسینی تاکید کرد: در کنار رسیدگی 
به معیشــت مردم، ایجاد زیرســاخت های خدماتی و 
عمرانی از جمله آبرسانی و احداث و راه اندازی نیروگاه ها 

نیز از اولویت های مهم دولت است.
معاون پارلمانی رییس جمهــور در خصوص تورم، بازار 

ماشین و ارز نیز توضیح داد: با وجود پیگیری های دولت 
اما برخی دلالان و واسطه ها دنبال سودجویی هستند و 
دشمن نیز برای ایجاد التهاب بیشتر بیکار ننشسته اند. 
وی خاطرنشان کرد: باید خدمات و دستاوردهای نظام 
و دولت به مردم معرفی شــود و ایجاد اعتماد و دلگرمی 
فعالیت دولت در کشور موجب تقویت پایگاه جمهوری 
و افزایش ســرمایه اجتماعی کشور می شود و دشمن با 

هجمه های سنگین خود این دستاوردها را نمی تابد.

ورود ایران به اتحادیه شانگهای دستاوردهای زیادی داشت

صادرات یک میلیارد دلاری محصولات دانش بنیان 
Newskasbokar@gmail.com

وزیر کشــور در بازدید از طرح نیــروگاه ۲۵ مگاواتی 
مقیاس کوچک در دیلم بر تسریع در رفع موانع تولید از 
واحدهای صنعتی و اقتصادی و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان تاکید کرد. احمد وحیدی اظهار داشــت: 
توســعه طرح های صنعتی و تولیدی منجــر به ایجاد 

اشــتغال پایدار برای جوانان بومی اســتان می شود و 
اهمیت زیادی دارد.

وی افزود: امسال از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی به 
نام سال تولید و دانش بنیان و اشتغال آفرین نامگذاری 
شده و حمایت از شرکت های دانش بنیان و فناور امری 

لازم و ضروری است. وزیر کشور بیان کرد: نیروگاه ۲۵ 
مگاواتی مقیاس کوچک با اعتبار ۳۸۰ میلیارد تومان 

توسط بخش خصوصی اجرایی و عملیاتی شده است.
وحیدی بیان کرد: این پروژه در ۲ فاز با اشتغال مجموع 
۱۰۰ نفر به طور مستقیم اجرایی شده است. وی اضافه 

کرد: تولید برق به میزان ۲۵ مگاوات در فاز اول و تولید 
آب شــیرین و نمک در فاز دوم پیش بینی شده است. 
وزیر کشور افزود: رفع موانع تولید از واحدهای صنعتی 
و اقتصادی و تولیدی باید به شــکل جدی تری توسط 

مسئولان و متولیان امور پیگیری شود.

سخنگوی سازمان فضایی ایران گفت: ماهواره ناهید۱ 
با ماهواره بر قائم۱۰۰ در آینــده نزدیک به فضا پرتاب 
می شود. حسین دلیریان مشــاور رئیس و سخنگوی 
سازمان فضایی ایران به  ویژگی ماهواره های مخابراتی 
ناهید ۱ و ۲ اشاره کرد و در خصوص ماهواره مخابراتی 
ناهید۱ و این که این ماهواره در کدام بخش از زنجیره 
فناوری فضایی ایران قرار دارد اظهار داشــت: ماهواره 
ناهیــد۱ اولیــن گام از راهبرد توســعه ماهواره های 
مخابراتی ایران اســت که فناوری هــای مهمی اعم از 
مکانیزم پنل های خورشیدی بازشونده، برقراری ارتباط 
در باند Ku،... در آن توسعه داده شده است، البته ما در 
برنامه ۱۰ساله فضایی کشــور نیز توجه بسیار جدی 
و برنامه محوری به توســعه ماهواره های مخابراتی در 
کشور داشته ایم که ان شاءالله با تحقق آن، شاهد تحول 

در مخابرات فضاپایه داخلی خواهیم بود.
وی افزود: در عین حال، طبق برنامه ریزی انجام شــده 
درخصــوص ماهواره هــای مخابراتی، هــم با بخش 

خصوصی برای تأمین ماهواره مخابراتی و ملی در حال 
همکاری هستیم و از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
بخش خصوصی برای تکمیل و توسعه مخابرات فضاپایه 

استفاده می کنیم.
دلیریان اضافه کرد: به طور کلی، سازمان فضایی ایران 
معتقد است که در زمینه توسعه زیرساخت ها، طراحی 
و ساخت ماهواره ها و منظومه های ماهواره ای، ساخت 
زیرسیستم ها و...، با توجه به رشد خوبی که شرکت های 
بخش خصوصی داشته اند، می توان از ظرفیت آنها در 
جهت تحقق برنامه ۱۰ســاله فضایی و توسعه بخش 

فضایی کشور استفاده کرد.
وی همچنین بیان داشــت: ناهید۲ هــم در واقع گام 
دوم صنعت فضایی کشــور در حوزه مخابرات فضاپایه 
اســت و این محصــولات در واقع ماحصــل گام های 
برنامه ریزی شــده به منظور توســعه و بلوغ گام به گام 

فناوری فضایی است و گام های بعدی هم طبق همین 
برنامه ریزی مدون پیش خواهد رفت.

ســخنگوی ســازمان فضایی ایران در خصوص زمان 
پرتاب ماهواره ناهید۱ بیان کرد: با توجه به برنامه ریزی 
انجام شده، نمونه پروازی ناهید۱ با ماهواره بر قائم ۱۰۰ 
در آینده نزدیک بــه فضا پرتاب می شــود. با توجه به 
نیازهای متنوع کشور در حوزه پرتابگر و لزوم تکمیل فاز 
توســعه فناوری و آزمون فناوری های استفاده شده در 
ماهواره برهای موجود، طبق یک برنامه ریزی دقیق که 
با محوریت نیروهای مسلح در حال انجام است، تسریع 

در پرتاب های مختلف در دستور کار قرار دارد.
وی دلیل این تأخیر ۶ســاله را بازنشســتگی پرتابگر 
ســفیر۱B عنوان کرد و گفت: آماده شدن نسل بعدی 
پرتابگرهای فوق سبک کشور، باعث شد که پرتاب این 
ماهواره دچار تعویق شود. اکنون ماهواره بر قائم۱۰۰ که 

توسط نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
ساخته شــده، به عنوان یک پرتابگر فوق سبک آماده 
اولین آزمون پرتاب مداری خود شــده  است، ازاین رو 
فرصت مغتنمی است تا در اولین پرتاب این ماهواره بر، 
ماهواره ناهید به مدار تزریق شود. مشاور رئیس سازمان 
فضایی ایران تصریح کرد: نمونه کیفی ماهواره ناهید۲ 
آماده شد و در روز فناوری ســال جاری رونمایی شد، 
نمونه پروازی آن هم ان شــاءالله ســال آینده به اتمام 
می رسد و پس از آن در برنامه پرتاب قرار خواهد گرفت.
دلیریان در انتهای سخنان خود تأکید داشت که ماهواره 
ناهید۲ دارای زیرسیستم پیشرانش جهت انجام مانور 
انتقال مداری، محموله رله تلفنی جهت برقراری تماس 
تلفنی فضایی در ایستگاه های زمینی، محموله ذخیره و 
ارسال داده، سیستم موقعیت یابی مستقل ماهواره های 
ناوبری و... اســت. با توجه به موارد ذکرشده، ماهواره 
ناهید۲ به نسبت ماهواره ناهید۱، ارتقای قابل توجهی 

خواهد داشت.

تیم های استارت اپی ایرانی در نشست سرمایه گذاری 
فناوری TIM۲۰۲۳ با ۶ کشور خارجی در حوزه های 
ســلامت، آی تی، خدمات مهندسی، آموزش، زیست 
فناوری تفاهم نامه و قــرارداد منعقد کردند. پنجمین 
 ،TIM۲۰۲۳ دوره نشســت ســرمایه گذاری فناوری
در پارک فناوری پردیس ۸ و ۹ اســفندماه برگزار شد. 
در این رویداد سرمایه گذاران اســتارت آپ ها، مراکز 
رشد، شــرکت های دانش بنیان، دانشــگاه ها و غیره 

حضور داشتند.

در این رویداد علاوه بر حضور کشــورهای D۸ ســایر 
کشورها هم حضور داشــتند. در این رویداد جلسات 
ارائه توسط سرمایه پذیرهایی همچون استارت آپ ها و 
طرح های فناورانه برگزار شد. ۱۰۵ شرکت دانش بنیان، 
استارت آپ، هسته فناور از کشــورهای ایران، ترکیه، 
ارمنستان، پاکستان، افغانستان، کنیا و ۵۲ سرمایه گذار 
و هیئت تجاری از کشورهای ایران، ترکیه، ارمنستان، 
بنگلادش، مالزی، سوریه، افغانستان، کنیا و گینه برای 

حضور در این نشست حضور داشتند.

همچنین اســاتید دانشــگاه ها، فعالان حوزه سرمایه 
گذاری، مراکز رشد، شــتاب دهنده ها، دانشجویان و 
علاقه مندان به حوزه های فناوری و نــوآوری در این 
رویداد حاضر شــدند. علاوه بر اینها به صورت آنلاین 
هیئت هایی از مغولستان، چین، اوکراین و کانادا در این 

رویداد حضور داشتند.
فناوری اطلاعات و نرم افزار، دارو و تجهیزات پزشکی، 
مهندسی مواد و مواد پیشرفته، معدن و انرژی، صنایع 
خلاق از حوزه هایی بودند که استارت آپ ها طرح های 

خود را حول این محورها ارائه کردند. بر اساس اخرین 
اطلاعاتی که تیم اجرایی برگزار کنندهای این رویداد 
داد، ۹ تفاهم نامه و قرارداد به رقم ۱۵ میلیون دلار بین 
تیم های استارت آپی و ســرمایه گذاران منعقد شده 
است. این تفاهم نامه ها و قرادادها در حوزه های سلامت، 
آی تی، خدمات مهندســی، آموزش، زیست فناوری 
بوده است. در این راستا قرار است ایران با ترکیه، عراق، 
عمان، اندونزی، کنیا، ارمنســتان همــکاری فناورانه 

داشته باشد.

معاون اقتصادی وزیر امور خارجه بــا تاکید براینکه، یکی از 
وظایف اصلی سفرا و رایزن های اقتصادی ایران در سایر کشورها 
حمایت و هدایت دانش بنیان ها است، تصریح کرد: تلاش این 
وزارتخانه با همکاری معاونت علمی و فناوری، ایجاد و توسعه 
خانه های نوآوری با هدف توسعه بازارهای صادراتی محصولات 
فناورانه ایران است. یکی از مشــکلات اساسی فعالان حوزه 
زیست بوم نوآوری و فناوری کشورمان در طول دو دهه اخیر که 
بعضا محصولات نوآورانه تولیدی آنها در مقایسه با شرکت های 
رقیب خارجی از کیفیت و ارزش بالاتری برخوردار بوده، مشکل 

فروش، بازاریابی و عدم آشنایی با بازارهای بین المللی است.
آشنایی دانش بنیان ها با بازارهای صادراتی مناطق مختلف 
دنیا و کسب توانایی لازم در ارتباط گیری با سرمایه گذاران 
و تجار سایر کشورها برای صادرات محصولات فناورانه خود 
با همکاری، برنامه ریزی و هدایت سفارتخانه های کشورمان 
در مناطق مختلف دنیا تا حدودی توانسته است بخش اعظمی 
از مشکل فروش آنها را مرتفع کند. هرچند صبحت با بسیاری 
از فعالان حوزه زیســت بوم نوآوری و فناورانه کشورمان که 
کلیدواژه مشــترک همه آنها ضرورت حمایت هرچه بیشتر 
دولت برای توســعه فروش و صادرات محصولات تولیدی به 
بازارهای هدف است، نشــان می دهد که هنوز در ابتدای راه 
هستیم و جهش در این بخش نیازمند ورود جدی تر وزارت 

امور خارجه و البته همکاری سایر دستگاه های مرتبط است.
معاون اقتصادی وزیر امورخارجه کشــورمان در این ارتباط 
با بیان اینکه، هم اکنون اسامی ۶۵۰ شرکت دانش بنیان در 
سایت وزارت امورخارجه درج شده است و تمام نمایندگی های 
ما در خارج از کشور به این سایت متصل هستند، گفت: همه 

سفرا و رایزن های اقتصادی ایران در سایر کشورها موظف به 
همکاری، هدایت و حمایت از شرکت های فناور برای بازاریابی 

محصولات فناورانه در کشورهای هدف شده اند.
مهدی صفری اظهار کرد: اگر چندین کالای فناورانه و دانش 
بنیان ایرانی مورد نیاز و تقاضای کشــوری باشد، بلافاصله با 
همکاری های معاونت علمی و فناوری یک خانه نوآوری در آن 
کشور راه اندازی می شود. معاون اقتصادی وزیر امور خارجه 
دلیل این کار را تسریع در صادرات محصولات ایرانی دانست 
و تصریح کرد: البته با ایجاد خانه نوآوری در کشور هدف آنجا 
به عنوان یک نقطه کانونی در منطقه برای ارسال محصولات 
فناورانه ایران به کشورهای همجوار نیز پشتیبانی و حمایت می 
شود. وی افزود: به عنوان مثال در کشورهای آفریقایی همچون 
کنیا که در شرق و مالی در غرب این قاره هستند، ونزوئلا در 
آمریکای جنوبی و همچنین ازبکســتان در آسیای میانه و 
چندین کشور دیگر تلاش ما در جهت ایجاد خانه های نوآوری 

برای پوشش منطقه ای بازار محصولات فناورانه ایران است.

وزارتامورخارجــهســرفصلویــژهایبه
دانشبنیانهااختصاصدادهاست

معاون اقتصادی وزیر امور خارجه در ادامه با اشاره به تاکیدات 
فراوان رهبــر معظم انقلاب مبنی بر همــکاری و حمایت از 
شرکت های دانش بنیان و فناوران فعال در زیست بوم نوآوری 

و فناوری و نام گذاری امسال توسط ایشان تحت عنوان "تولید، 
دانش بنیان و اشتغال آفرینی" افزود: بر همین اساس تلاش ما 
در راستای همکاری و حمایت هرچه بیشتر از دانش بنیان ها 
در خارج از مرزها است. صفری با اشاره به همکاری وزارت امور 
خارجه با معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری در زمینه توسعه بازار شرکت های دانش بنیان تاکید 
کرد: وزارت امور خارجه در عرصه دیپلماسی عمومی، سرفصل 
ویژه ای را به شــرکت های دانش بنیان و فناوران اختصاص 
داده  است. به گفته وی، در حال حاضر ظرفیت های لازم برای 
شرکت های دانش بنیان توانمند در حوزه صادرات به منظور 
ورود محصولات آنها به بازارهای بین المللی فراهم شده است.

کشورهایعضودیهشتشهرکهایصنعتی
مشترکراهاندازیکنند

معاون اقتصادی وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین در 
بخش دیگری با اشاره به نشست اخیر سرمایه گذاری فناوری 
گروه دی هشت که در پارک فناوری پردیس برگزار شد، این 
گونه اجلاس ها را برای کشورمان بسیار مهم خواند و افزود: در 
این برنامه بسیاری از شرکت های کشورهای عضو دی هشت 
به روش مدل کسب و کاری بی تو بی )B to B( یا تجارت به 
تجارت مبادرت به انتقال ســرویس و تکنولوژی به یکدیگر 

می کنند.

صفری معتقد است: اگر اجلاس و نشست مشترک بین المللی 
سرمایه گذاری فناوری کشــورهای عضو دی هشت بتواند 
 روی نیازهای کشورها به وسیله شــرکت های دانش بنیان 
و نوآوری ها متمرکز شود و از یک سو این نوآوری ها به سرمایه 
گذاران کشورهای عضو معرفی شــوند، از یک سو نیازهای 
خود کشورها و از طرفی ظرفیت های بزرگ صادراتی به سایر 

کشورها ایجاد خواهد شد.
وی در ادامه پیشنهاد کرد: کشورهای عضو دی هشت در جهت 
ایجاد شهرک های صنعتی مشترک تلاش کنند و با بهره گیری 
از دانش و ظرفیت های فناورانه موجود در کشورهای عضو، 
کالاهای مورد نیاز داخلی خود و همچنین سایر کشورهای 
غیرعضو را بومی ســازی و تامین کنند. گروه هشت کشور 
 ،)D۸( ۸ اسلامی در حال توســعه با نام اختصاری گروه دی
گروهی اقتصادی متشکل از هشت کشــور در حال توسعه 
اسلامی شامل ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش، اندونزی، 

مالزی، مصر و نیجریه است.
معاون اقتصادی وزیر امور خارجه همچنین ضمن تاکید بر 
عزم این وزارتخانه برای همکاری هرچه بیشتر با دانش بنیان 
ها گفت: ما همواره و هر هفته جلسات مشترکی با مجموعه 
های مختلف مرتبط با دانش بنیان ها از جمله معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری، وزارت جهاد کشاورزی، وزارت 
بهداشــت و وزارت علوم به منظور برنامه ریــزی لازم و رفع 
معضلات این حوزه برگزار می کنیم. گفتنی اســت تاکنون 
خانه های نوآوری ایران تحت عنوان مرکز توســعه صادرات 
محصولات دانش بنیان در کشورهایی همچون چین، سوریه، 

روسیه، ترکیه و کنیا راه اندازی شده است.

وزیر کشور:

حمایتازشرکتهایدانشبنیانضروریاست

پرتاب ماهواره ناهید۱ با ماهواره بر قائم۱۰۰ 

همکاری فناورانه تیم های استارت اپی ایرانی با ۶ کشور خارجی

همه سفرا و رایزن های ایران در دنیا موظف به همکاری با دانش بنیان ها

خانه های نوآوری افزایش می یابند
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سبکزندگي

بــه گفتــه رئيــس مركز توســعه و 
پيشــگيري و درمان اعتياد سازمان 
بهزيستي كشور، در تماس هاي برقرار 
شــده با خط ملي اعتياد، تماس هاي 
مرتبط با مصرف محرك »شيشــه« 
همچنان در صدر بوده و پس از آن مواد مخدر ترياك و هروئين 
با اختلافي فاحش از آن در رتبه هاي دوم و سوم قرار گرفته اند. 
مجيد رضازاده، با بيان اينكه در سال 93 بيش از 402 هزار نفر 
با سامانه تلفني اعتياد تماس برقرار و به حدود 390 هزار تماس 
)5. 97 درصد( پاسخ داده شده است، ادامه داد: در فروردين ماه 
سال 94 نيز 25 هزار و 500 تماس داشته ايم كه به 23 هزار و 
500 تماس )92 درصد( پاسخ داده شده است.وي همچنين 
درباره جنســيت تماس گيرندگان گفت: در سال 93 به طور 
ميانگين 84 درصد تماس گيرندگان را زنان تشكيل داده و 16 

درصد نيز مردان بوده اند. 
رئيس مركز توســعه و پيشــگيري و درمان اعتياد سازمان 
بهزيســتي، تصريح كرد: در ميان زنان تماس گيرنده با خط 
ملي اعتياد تنها 6 درصد آنان خود، مصرف كننده مواد بودند 
درحالي كه ســاير آنها در رتبه اول همسر و در رتبه دوم مادر 

فرد مبتلا بودند. 
رضازاده درباره بيشــترين مسائل و مشــكلات مطرح شده با 
خط ملي اعتياد، گفت: به ترتيب راهنمايــي درباره خدمات 
درمان شيشه، درخواســت ارجاع به مراكز اقامتي ميان مدت 
براي درمان شيشه، تماس جهت دســتگيري افراد مبتلا به 
اعتياد به دليل ايجاد مشكلات متعدد ناشــي از مصرف مواد 
مخدر يا محرك توسط خانواده يا آشــنايان آنان و همچنين 
آگاهي رساني درباره نحوه اطلاع رســاني و راضي كردن فرد 
مصرف كننده براي مراجعه وي به درمان، از بيشترين مسائل 
مطرح شــده با خط ملي اعتيــاد بوده اســت. وي در ادامه با 
بيان اينكه ســوال درباره علائم ظاهري، رنگ، بو و غيره مواد 
مخدر و محرك گوناگون نيز در رتبه هاي بعدي تماس با اين 
سامانه تلفني قرار گرفته است، افزود: اهداف اصلي خط ملي 
اعتياد ارائه خدمات مشــاوره و راهنمايي به مصرف كنندگان 
و خانواده هاي آنان، رصد چگونگي و زمان شــروع و شــيوع 
هريك از مواد مخدر و محرك مصرفي در كشــور و سرانجام 
سياست گذاري هاي صحيح مبتني بر اين شواهد عيني است. 
رئيس مركز توســعه و پيشــگيري و درمان اعتياد سازمان 

بهزيســتي همچنين درباره انواع مداخلات توسط خط ملي 
اعتياد، عنوان كرد: در سال 93، 46 درصد مداخلات در سطح 
مداخلات پيشــگيرانه و با ارائه راهنمايي و مشاوره و پاسخ به 
نگراني هاي افراد، 26 درصد به صورت راهنمايي هاي درماني 
و 32 درصد ارجاع بــه مركز درماني تحت نظارت ســازمان 
بهزيستي و وزارت بهداشــت بوده است كه البته ممكن است 
فردي دو يا هر سه نوع خدمت را دريافت كرده باشد. رضازاده 
همچنين افزود: براســاس آخرين آمارها در اســفندماه سال 

93 بيشترين تماس از اســتان هاي خراسان شمالي، مركزي 
و چهارمحال وبختياري صورت گرفته اســت كــه علت آن را 
 بايد اطلاع رســاني هاي صحيح و مناســب در اين اســتان ها 

دانست. 
وي ادامــه داد: كمتريــن تماس ها نيز از اســتان هاي ايلام، 

كهگيلويه و بويراحمد و كردستان بوده است. 
رئيــس مركــز توســعه و پيشــگيري و درمــان اعتيــاد 
ســازمان بهزيســتي همچنين عنوان كرد: درحــال حاضر 

به علت اطلاع رســاني درباره ترك الكل شــاهد آن هســتيم 
كــه در گذشــته تقريبــا تماســي دربــاره مصــرف الكل 
و نحوه تــرك آن در خط ملــي اعتياد نداشــتيم اما اكنون 
 به واســطه ايــن اطلاع رســاني ها تماس هاي مرتبــط با آن

 افزايش يافته است. 
رضازاده در گفتگو با ايسنا، تصريح كرد: ترك ناگهاني الكل در 
مقايسه با موادهاي مخدر و محرك آسيب هاي جانبي بيشتري 
به فرد مصرف كننده به همراه دارد و در حال حاضر افرادي كه 

مصرف الكل آنان در حد معمول اســت، به مراكز ترك اعتياد 
عادي و كســاني كه مصرف آنان سنگين باشد، به بيمارستان 
ارجاع خواهند شــد اما اكنون اين نياز احســاس مي شود كه 
براي ترك مراحلي از مصرف الكل بايد مراكز ويژه ترك الكل 
راه اندازي شود، به همين علت راه اندازي اين مراكز در دستور 

كار قرار گرفته است. 
خط ملي اعتياد با شــماره تماس 09628 همه روزه از ساعت 

8 تا 20 پاسخگوي تماس گيرندگان از سراسر كشور است. 

رئيس مركز توسعه و پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي كشور: 

»شيشه«درصدرتماسباخطملياعتياد

مديــر اجرايــي جمعيت مبــارزه با 
دخانيــات از وعده هاي مســئولان 
در زمينه پاكســازي كيوســك هاي 
مطبوعاتي از دخانيات در سال جاري 
خبر داد و بر لــزوم افزايش ماليات بر 
دخانيات تاكيد كرد. علي طاهري با اشاره به آغاز هفته بدون 
دخانيات، گفت: با توجه به گسترش قاچاق مواد دخاني امسال 
سازمان جهاني بهداشت شعار هفته بدون دخانيات را مقابله با 

قاچاق اعلام كرده است. 

  تامين يك سوم مصرف دخانيات كشور از راه قاچاق
وي با بيان اينكه درحال حاضر از ميــزان قاچاق مواد دخاني 
در كشــور آمار دقيقي وجود ندارد، ميــزان قاچاق را حدود 
يك سوم مصرف دخانيات كشــور عنوان كرد. طاهري درباره 
ممنوعيت فروش مواد دخاني و سيگار در دكه هاي مطبوعاتي 
با بيان اينكه چنين قانوني مدت هاست كه وجود دارد، افزود: 
براســاس قانون افرادي كه مي خواهند اقدام به فروش سيگار 
كنند بايد حتما از وزارت صنعت، معدن و تجارت مجوز توزيع 
دخانيات را اخذ كنند. به استناد اين قضيه، مسئولان سازمان 
ساماندهي مشاغل شــهر تهران اعلام كرده امسال تحت هر 
شــرايطي دكه هاي روزنامه فروشــي را از فروش سيگار پاك 
كنند؛ چراكه طبق قانون اين دكه ها به هيچ عنوان حق فروش 
مواد دخاني و ســيگار را ندارند. به گفتــه وي درحال حاضر 
حدود 1200 دكه مطبوعاتي در ســطح شــهر تهران وجود 
دارد كه دخانيات هم توزيع مي كنند، اين درحالي اســت كه 
مديرعامل سازمان ساماندهي مشــاغل شهر تهران قول داده 
 امسال ممنوعيت فروش مواد دخاني در دكه هاي مطبوعاتي را 

عملياتي كند. 

  توزيع قليان فقط در قليان سراهاي داراي مجوز
طاهري با اشــاره به ديگر بندهــاي قانون جامــع كنترل و 
مبارزه ملــي با دخانيات دربــاره عرضه مــواد دخاني  گفت: 
 طبق قانــون توزيع مواد دخانــي در برخــي اماكن عمومي 

ممنوع است.
 براي مثال در بحــث قليان ســراها، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت بايد با اتحاديه اين هماهنگــي را انجام دهند تا فقط 
كساني كه مجوز دارند، بتوانند قليان عرضه كنند و با كساني 
كه بدون مجوز اقدام به عرضه اين محصولات مي كنند، برخورد 
شود.  همچنين قانوني مبني بر ممنوعيت عرضه مواد دخاني 
در 100 متري مراكز آموزشي، فرهنگي و مدارس و ممنوعيت 
نخ فروشي و ممنوع بودن فروش اين مواد به افراد زير 18 سال 

نيز  وجود دارد. 

 سايه سنگين غفلت بر ســر قانون جامع كنترل و 
مبارزه با دخانيات

مدير اجرايي جمعيــت مبارزه با اســتعمال دخانيات با بيان 

اينكه اكثر موارد اين قانون جامع مبــارزه با دخانيات مغفول 
مانده است، تصريح كرد: اجراي اين قانون كار بزرگي است. در 
اين زمينه ابتدا بايد كار فرهنگــي صورت گيرد و بعد از آن به 
برخوردهاي قهرآميز رجوع كنيم. درحال حاضر شاهد هستيم 
كه برخوردهاي قهري تاثير چنداني نداشتند. بنابراين بايد با 
فرهنگسازي و به صورت ريشه اي در جهت اجراي اين قانون 

حركت كنيم. 
طاهري همچنين معتقد اســت؛ برخي از مــواردي كه بايد 
در فرهنگســازي به آنها توجه شــود مانند آموزش كودكان 
در ســنين پنج تا 12 ســال، جايگزيني تفريحات سالم براي 
نوجوانان و... است. در زمينه تفريحات ســالم براي جوانان و 

نوجوانان پيشنهاداتي به برخي سازمان ها داده شده است. مثلا 
اينكه سازمان ورزش و جوانان بتواند مراكز ورزشي را به صورت 
رايگان در اختيار نوجوانــان و جوانان قرار دهد و بودجه آن را 
از خود دخانيات تامين كند. مديــر اجرايي جمعيت مبارزه با 
دخانيات گفت: دليل مغفول ماندن قانون جامع دخانيات اين 
است كه مســئولان رده بالايي ما هنوز به اين باور نرسيده اند 
كه بخواهند كاري در حوزه دخانيــات انجام دهند و عملا در 
اين زمينه كاري انجام نمي شــود. به گفته وي تامين بودجه 
از دخانيات به اين صورت كه ماليات بر دخانيات به درســتي 
وضع شود و با اســتفاده از آن بتوان مكان هاي ورزشي سالم 
را به صورت رايــگان در اختيار جوانان قــرار داد تا جايگزين 

مناسبي براي دخانيات باشــد. بنابراين اگر جايگزيني براي 
 دخانيات نداشــته باشــيم اقدامات قهريه عمــلا نمي تواند 

پاسخگو باشد. 

 پول درمان سيگار به خدمت سلامت آيد
طاهري در گفتگو با ايسنا، از مردم و مسئولان خواست كه در 
زمينه كنترل دخانيات كمك كنند؛ چراكه مساله دخانيات در 
ايران به معضل تبديل شده است. وضع ماليات بر مواد دخاني 
مي تواند به ســلامت جامعه و حفظ منابــع مالي كمك كند. 
اين منابع مالي مي توانند به بودجه گزافي تبديل شــده و در 
زمينه هاي فرهنگي و اجتماعي به كار روند تا بودجه اي كه در 

زمينه تبعات دخانيات صرف مي شود به سمت فرهنگسازي 
و سلامت مردم  آيد. 

  قانون ماليات بر خرده فروشي سيگار شفاف شود
وي ضمن درخواست از مسئولان و به ويژه نمايندگان مجلس 
مبني بر كمك در زمينه كنترل دخانيات، ادامه داد: نمايندگان 
مي گويند كه ماليات بر خرده فروشي را تصويب كردند، اما اين 
موضوع شفاف نيست. اگر اين قانون شفاف تر تصويب مي شد 
و ماليات دخانيات بر خرده فروشي به نحو احسن اخذ مي شد، 
كمك شاياني به كاهش مصرف مواد دخاني و سلامت جامعه 

مي كرد. 

 در خواست جمعيت مبارزه با دخانيات 

قانونمالياتبرخردهفروشيسيگارشفافشود
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کشاورزي

در حالي مســئولان دولتــي افزايش 
صادرات تخم مــرغ در ســال ۹۳ را 
دســتاوردي مهم مي دانند كه رئيس 
هيات مديره اتحاديــه مرغ تخم گذار 
تهران اعلام كرده اين افزايش صادرات 
ناشي از مناقشــات منطقه اي و قيمت پايين تخم مرغ ايراني 
بوده است. صنعت مرغ تخم گذار طي ســال ۹۳ با مشكلات 
بسيار زيادي مواجه شد و توليدكنندگان اين صنعت كل سال 
گذشته را با زيان پشت سر گذاشتند، ضمن اينكه طي دو ماهي 
هم كه از آغاز سال جديد مي گذرد هنوز اين صنعت نتوانسته 
به دوران شــكوفايي و رونــق اقتصادي بازگــردد و به گفته 
مسئولان مربوطه، اگر مشــكلات موجود حل نشود، شرايط 
صنعت مرغ تخم گذار تا سال ۹۵ به همين شكل باقي مي ماند. 
ســيد فرزاد طلاكش، دبيركل كانون سراسري مرغ تخم گذار 
 ايران با بيان اينكه طبق پيش بيني ها سال ۹۳ حداقل حدود

 ۸۹۰ ميليارد تومان به صنعت مرغ تخم گذار خســارت وارد 
شده اســت، گفت: متاسفانه در ســال جاري نيز اين صنعت 

شروعي بحراني داشته است. 

 قرار بود دولت مرغ هاي پير را بخرد اما نخريد
وي با اشــاره به اينكه قرار بود طرح خريد مرغ هاي پير انبار 
شــده در مرغداري ها به قيمت هر عدد ۱۴۰۰ تومان توسط 
اتحاديه مرغ تخم گذار ميهن انجام شــود، اظهار داشت: قرار 
بود دولت ۱۰ ميليارد تومان براي اجراي اين طرح در اختيار 
اتحاديه ميهن قرار دهد كه متاســفانه بــه تعهد خود در اين 
زمينه عمل نكرده است. طلاكش افزود: اتحاديه ميهن اجراي 
طرح مذكور را آغاز كــرده اما به دليل اينكــه دولت به تعهد 
خود در پرداخت مبلغ ياد شــده عمل نكرد، اين كار به شدت 
كند پيــش مي رود و ســرعت لازم را ندارد. دبيــركل كانون 
سراســري مرغ تخم گذار ايران، جمعيت مرغ هاي پير بالاي 
۲۱ مــاه را حداقل حدود ۷ ميليون مرغ عنــوان كرد و گفت: 
 اين معضلي بسيار جدي اســت، ضمن اينكه پارسال قرار بود

 ۵۰ ميليــارد تومان به عنــوان ســرمايه در اختيار صندوق 
حمايت از صنعت طيور قرار بگيرد كه اين مبلغ از سوي وزارت 
جهادكشاورزي براي تنظيم بازار پرتقال شب عيد در اختيار 
سازمان تعاون روستايي قرار گرفت و متاسفانه هنوز اين مبلغ 

بازگردانده نشده است. 

 ضرر 900 توماني فروش هر كيلو تخم مرغ
وي تصريح كرد: تنها اتفاقي كه امسال رخ داده، اين است كه از 
يک سو دولت عراق به دلايلي نامعلوم تعرفه واردات از تركيه را 
به شدت افزايش داده است و از سوي ديگر هم شيوع آنفلوانزاي 
پرندگان در شــمال تركيه ســبب بروز مشــكل در صادرات 
محصول اين كشور به عراق شــده و همين مساله فرصتي را 
براي ايران فراهم ساخته است كه جايگزين تركيه در صادرات 
تخم مرغ شــود. طلاكش با بيان اينكه ايــن موضوع ابزاري 
كارآمد براي حل مشكلات صنعت مرغ تخم گذار نيست، تاكيد 
كرد: اگر اين ابزار كارآمد بود قيمت تخم مرغ بهبود بسياري 
پيدا مي كرد كه اين اتفاق رخ نداده و در حال حاضر ميانگين 
قيمت هر كيلوگرم تخم مــرغ درب مرغداري ۳۲۰۰ تومان و 
قيمت تمام شــده آن براي توليدكننده ۴۱۰۰ تومان است، 
 بنابراين توليدكنندگان در هر كيلوگرم توليد ۹۰۰ تومان ضرر 

مي كنند. 

  رونق صادرات تخم مرغ موقتي است
در همين حال ناصــر نبي پور، رئيس هيات مديــره اتحاديه 
مرغ تخم گذار اســتان تهران در اين باره با طلاكش هم عقيده 
اســت و موقعيت پيش آمده فعلي و جايگزيني ايران به جاي 
تركيه در صادرات تخم مرغ را شرايطي موقتی و به منزله يک 
مسكن مي داند. وي در اين زمينه به مهر گفت: به دليل شيوع 
آنفلوانزاي پرندگان در تركيه، ايران جايگزين اين كشــور در 
زمينه صادرات تخم مرغ شده است، ضمن اينكه مقاصد مهم 
صادراتي ما، كشورهاي افغانستان و عراق هستند، همچنين 
مقداري صادرات جزئي به كشــورهايي مانند تاجيكستان و 
تركمنستان انجام مي شود. نبي پور با بيان اينكه حدودا بين 
۱۰ تا ۱۲ روز است كه صادرات تخم مرغ از كشور رونق گرفته 
است، اضافه كرد: اين مساله موقتي اســت و به محض اينكه 
دوباره به تركيه اجازه صادرات بدهند، قيمت تخم مرغ در ايران 

به ۲۲۰۰ تومان مي رسد. 

 توليد تخم مرغ امسال به 920 هزار تن مي رسد
وي، شــرايط توليد تخم مرغ را در ســال جاري، مشابه سال 
گذشــته دانســت و اضافه كرد: امســال هم توليد تخم مرغ 
۹۲۰ هزار تن يا حتي بيشــتر از اين ميزان خواهد بود، ضمن 
اينكــه وزارت جهادكشــاورزي ميزان جوجه ريــزي را براي 

ســال ۹۴، ۳۷ ميليون و ۵۰۰ هزار قطعــه پيش بيني كرده 
بود كه متاســفانه واحدهاي مرغ مادر به تعهــدات خود در 
اين زمينــه عمل نكرده انــد و به دليل تخلفاتــي كه صورت 
 گرفتــه، پيش بيني مي شــود ميزان جوجه ريــزي به حدود
 ۴۰ ميليون قطعه برســد، ضمن اينكه ميزان جوجه ريزي در 

كشور بايد حداكثر ۳۲ ميليون قطعه باشد. 

در حالي كه مســئولان دولتــي افزايش صــادرات تخم مرغ 
را در ســال ۹۳ دســتاوردي مهم عنوان مي كننــد، نبي پور 
اين مســاله را ناشــي از مناقشــات منطقه اي عنــوان كرد 
 و در ايــن زمينه با بيــان اينكــه در ســال ۹۲، ۳۲ هزار تن 
تخم مــرغ از كشــور صادر شــده اســت، گفت: در ســال 
۹۳ ايــن عدد به حــدود ۷۰ هزار تن رســيد امــا دليل اين 

افزايش صادرات، پيشــرفت مــا نبوده بلكه جنگــي بود كه 
داعش به راه انداخت و بــه همين علت، صــادرات از تركيه 
دچار مشــكل شــد، همچنين كشــور اوكراين نيز به دليل 
شــرايط ايجاد شــده در آنجا در صادرات تخم مرغ مشــكل 
 پيــدا كــرد و بنابراين ايــران جايگزيــن اين كشــورها در

 صادرات شد. 

دبیرکل کانون سراسري مرغ تخم گذار   از نرسیدن اعتبار دولتی انتقاد کرد

 معضل توليدکنندگان تخم مرغ با  7ميليون مرغ پير

دوازدهمين همايش مهندسي معدن 
در ســالن آمفي تاتر دانشگاه صنعتي 
اميركبير سخنرانان مختلفي داشت؛ 
از حسين مهلوجي، وزير اسبق صنايع 
و معادن گرفته تا هرمز ناصرنيا، رئيس 
نظام مهندسي معدن و احمد معتمدي، وزير اسبق ارتباطات 
و رئيس فعلي دانشــگاه اميركبير. اما نقطه عطف اين مراســم 
سخنراني سجاد غرقي، عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان 
و صادركنندگان سنگ آهن ايران بود. غرقي وقتي پشت تريبون 
قرار گرفت، از حضار كه بخش اعظم آنها دانشجويان كارشناسي 
و كارشناسي ارشد مهندسي معدن بودند، درخواست كرد كساني 
كه اميد دارند در معادن كشور مشغول به كار شوند، دست هاي 
خود را بالا بياورند. دست هايي كه بالا رفت، به تعداد انگشتان 
يک دست هم نرسيد. وي ادامه داد: حالا كساني كه مي خواهند 
براي فعاليت به كشــورهاي معدني دنيا مثل استراليا، آلمان 
و غيره مهاجرت كنند، دست هايشــان را بالا بياورند. در پاسخ 
به درخواست اين فعال معدني دســت هاي فراواني بالا رفت تا 
وي خطاب به مســئولان دولتي و خصوصي نشسته در رديف 
اول سالن بگويد: خوب اســت كه شما پشت به صحنه هستيد 
و ديدگاه جوانان و آينده سازان بخش معدن را درباره وضعيت 

فعلي اين بخش نمي بينيد!

 نياز بخش خصوصــي به امنيــت و حمايت براي 
سرمايه گذاري در معادن

عضو هيات مديــره انجمن توليد كننــدگان و صادركنندگان 
ســنگ آهن ايران در ادامه با بيان ويژگي هــاي حوزه معدن، 
اين بخش را يكي از گران ترين حوزه ها دانســت و خاطرنشان 
كرد: حداقل سرمايه لازم براي فعاليت در بخش معدن از چند 
ميليون دلار براي معادن خيلي كوچــک تا چند صد ميليون 
دلار براي معادن متوسط و بزرگ است. اگر بخواهم مصداقي تر 
صحبت كنم، طبق برآوردي كه اخيرا براي هزينه تعويض يک 
جفت لاستيک يكي از ماشين آلات معدني انجام داديم، مخارج 
آن جفتي ۲۵۰ ميليون تومان بــود. قصدم از بيان اين مطلب 
اين است كه بخش خصوصي براي ورود و فعاليت در اين حوزه 
با توجه به سرمايه هنگفتي كه بايد وارد كند، نيازمند امنيت 
تام وتمام است و فضا بايد به نحوي براي بخش خصوصي آماده 
شود كه ســرمايه گذاران در اين حوزه احساس آرامش كنند 
درحالي كه مشــاهده مي كنيم باوجود تلاش هاي فراواني كه 
در طول ساليان گذشــته براي تمركززدايي و تسهيل فعاليت 
بخش خصوصي در حوزه معدن صورت گرفته، هنوز با نقطه 

مطلوب فاصله زيادي داريم. 
 

 جريمه اضافه برداشت از معادن با كدام منطق؟
حسين مهلوجي، وزير اسبق صنايع و معادن از ديگر سخنرانان 
اين همايش به بيان خاطراتي از نحوه شكل گيري شوراي عالي 
معادن و تصميماتي كه در اين شورا به نفع ورود بخش خصوصي 

به حوزه معدن گرفته شــد، پرداخت و اظهار كرد: ديدگاه كلي 
حاكم بر متوليان اقتصاد كشور تا سال ها اين بود كه معادن بايد 
در كنترل كامل دولت باشد و نخستين بار در دولت سازندگي بود 
كه تصميمات شوراي عالي معادن براي واگذاري و باز كردن پاي 
بخش خصوصي به معادن گرفته شد. بجاست در اينجا از تدابير 
آيت ا... هاشمي رفسنجاني كه در آن زمان رياست جمهوري را به 
عهده داشتند و راه را براي فعاليت بخش خصوصي در معادن باز 
كردند، ياد شــود. وي با بيان اينكه متاسفانه در سال هاي اخير 
شاهد عقبگردهايي درباره فعاليت بخش خصوصي در معادن 
هستيم، افزود: براي مثال حقوق دولتي وضع شده براي معادن 
سنگ آهن درحالي كه قيمت جهاني سنگ آهن تقريبا به قيمت 
كاه رسيده وضعيت را براي معدنكاران سخت كرد. مثال ديگر 

جرايمي است كه تحت عنوان اضافه برداشــت به معدنكاران 
تحميل مي شود كه با هيچ منطقي سازگار نيست. بنده شخصا 
براي معدني كه بسيار هم كوچک بود در اين مورد با وزير صنعت 
صحبت هايي داشــتم و باوجود ديدگاه هاي منطقي كه ايشان 
مطرح كردند، نتوانســتيم جريمه اضافه برداشت اين معدن را 
حذف كنيم و تنها به آن تخفيف دادنــد. اصلا فرض كنيد در 
معدني اضافه برداشت انجام شده مگر چه كار بدي انجام شده كه 

بايد معدنكار جريمه شود؟

 كارگر خلاق بايد از مهندســي كه خلاقيت ندارد، 
بيشتر دستمزد بگيرد

هرمز ناصرنيا، رئيس ســازمان مهندســي معدن نيز در اين 

همايش خواســتار توجه بيشــتر به بخش آموزش در معادن 
كشور شد و اظهار كرد: اهميت معادن و صنايع معدني كشور 
بســيار زياد اســت و با توجه به اينكه طبق برآوردها تاكنون 
تنها حدود ۱۰ درصد از ذخاير معدني ايران اكتشــاف شــده 
و بيشتر ذخاير معدني كشور هنوز اكتشــاف نشده پتانسيل 
بســيار بالايي براي توسعه اين بخش در كشــور وجود دارد. 
رئيس سازمان مهندسي معدن با اشــاره به مشكلات بخش 
آموزش معدنكاران افزود: متاسفانه باوجود افزايش قابل توجه 
فارغ التحصيلان رشــته مهندســي معدن، اين جوانان بعد از 
فارغ التحصيلي آمادگي ورود به صنعت را ندارند و نيازمند كار 
و تجربه اندوزي چندساله هستند كه اين نشان دهنده ضعف 
نظام آموزشي اين بخش است. وي ادامه داد: ضعف آموزشي ما 

منحصر به فارغ التحصيلان مهندسي معدن نيست و در آموزش 
تكنسين ها و كارگران معدن هم نواقص زيادي داريم به نحوي 
كه از اين محل خســارت هاي مالي و جاني ايجاد مي شــود و 

بهره وري معادن كاهش مي يابد.
 رئيس ســازمان مهندســي معدن بــا انتقــاد از فاصله زياد 
دســتمزد مهندســان و تكنســين ها و كارگران، بيان كرد: 
خلاقيــت در بخش معــدن تا حد زيــادي فراموش شــده 
و ايــن وضعيــت براي بخــش خصوصــي كه بهــره وري و 
خلاقيت بســيار برايش اهميت دارد، قابل قبول نيســت. به 
اعتقاد مــن اگر خلاقيت در يــک كارگر معــدن وجود دارد 
 دســتمزد او بايد از مهندســي كه خلاقيت ندارد، بيشــتر

 باشد. 

در همايش مهندسي معدن مطرح شد

عقبگرد  بخش خصوصي در معادن
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اصناف

ورود فرش دستباف خارجي به كشور 
ممنوع اعلام شده اما اين در حاليست 
كه انگار اين موضوع براي كشور چين 
فرق مي كند. چيني هــا همانطور كه 
ديگر صنايع را در ايران قبضه كرده اند، 
به بازار فرش ايراني هم رحم نكرده و ورود فرش هاي دستباف 

چيني به كشور اين موضوع را ثابت مي كند. 
كارشناسان معتقدند كه انگار براي چين و چيني ها دروازه هاي 
كشور ما باز اســت. زمزمه ورود فرش هاي دستباف چيني به 

كشور سروصداهاي زيادي را به پا كرد. 
همچنين به گفته فعالان بازار با اينكه در حال حاضر فرش هاي 
دستباف چيني به صورت نمونه وار و قاچاق وارد كشور مي شوند 
اما با ادامه وضع موجود و ناديده گرفتن اين موضوع تا چندي 
ديگر در فرش فروشي هاي كشور به صورتي انبوه فرش چيني 
ديده مي شود.  نايب رئيس اول اتحاديه صنف فروشندگان فرش 
دستباف تهران در همين رابطه در گفتگو با »كسب وكار« ضمن 
هشدار به ورود فرش هاي دستباف چيني، هندي و پاكستاني 
به كشــور گفت: باوجود ممنوعيت واردات فرش دســتباف 
خارجي به ايران، اين فرش ها هم اكنون به صورت قاچاق وارد 

كشور مي شوند. 

هندوستانوپاكستان؛فعالانتازهوارد
غلامحســين نيشــابوري، ركود حاكم بر كشــور را در ورود 
فرش هاي چيني به ايران موثر دانســته و افــزود: ركود ايران 
موجب شده كشورهاي رقيب مثل هندوستان و پاكستان كه 
كارگران ارزان تري دارند، به توليد فرش دستباف اقدام كنند و 

در اين حوزه فعال شوند. 
وي همچنين با اشــاره به ركود حاكم در بازار فرش دستباف 
گفت: متاسفانه اين وضعيت روزبه روز بدتر مي شود و يكي از 

دلايل آن ركود صادرات است. 
وي اظهار داشت: باوجود اينكه واردات فرش  دستباف به كشور 
ممنوع است، فرش هاي هندي و پاكستاني دستباف غيرقانوني 
و قاچاق وارد كشور مي شوند و اخيرا هم فرش دستباف چيني 

وارد بازار شده است. 
نايب رئيس اول اتحاديه صنف فروشــندگان فرش دستباف 
اظهار داشــت: به دليل ركودي كــه با آن مواجه هســتيم، 

كشــور هاي رقيب مثل هندوستان و پاكســتان كه كارگران 
ارزان تري دارند، به توليد فرش دســتباف اقدام مي كنند و در 
اين حوزه فعال هستند. واردات فرش دستباف خارجي ممنوع 
است ولي اين فرش ها غيرقانوني و قاچاق وارد كشور مي شود. 
نيشــابوري همچنين با بيــان اينكه فرش دســتباف ايراني 
به عنوان يك كالاي هنري از شهرت زيادي در جهان برخوردار 
است، گفت: خطري كه فرش هاي دســتباف ايراني را تهديد 
مي كند، اين اســت كه بعضــا فرش هاي چينــي را به جاي 
فرش هاي دستباف ايراني به فروش مي رسانند. وي با اشاره به 
ناخالصي هاي فراوان و كيفيت نامطلوب فرش هاي دستباف 
چيني هشدار داد: ممكن است به تدريج اين فرش هاي چيني 

را به جاي فرش هاي دستباف ايراني به تاجران قالب كنند. 

ضرورتورودوبررسيماجرايفرشهايچيني
نيشــابوري در ادامه با اظهار ناراحتي از عدم توجه به موضوع 
ورود فرش هاي دســتباف چيني به بازار ايران اظهار داشت: 
مركز ملي فرش بايد هرچه ســريع تر براي ورود و بررســي 
ماجراي فرش هــاي چيني بازرســان ويژه را اعــزام كند و 
درصورتي كه قادر به اعزام بازرس نيست، تفويض اختيار كند 
تا اتحاديه، كارشناســان خود را براي تشخيص و بررسي اين 
موضوع اعزام كند. وي در ادامه اعلام كرد: متاســفانه بودجه 
تبليغاتي مناســبي به فرش دســتباف ايراني اختصاص داده 
نمي شود و بسياري از ماهيت و كارايي فرش دستباف ايراني 
بي خبرند.  نيشابوري با بيان اينكه توليد فرش دستباف باوجود 
تورم و افزايش هزينه هاي جانبي گران تمام مي شــود، گفت: 
حدود 80 درصد هزينــه توليد فرش به دســتمزد كارگران 
اختصاص دارد و با توجه به افزايش نرخ دستمزد كارگران كه 

هرساله داريم، طبيعي است كه فرش ها نيز گران تر مي شود. 
نايب رئيس اول اتحاديه فروشــندگان فرش دستباف تهران 
افزود: بيش از ۹0 درصد فرش دســتباف چــه به صورت نو يا 
كهنه، صادر مي شود و در حال حاضر با توجه به اينكه صادرات 

كاهش يافته، شاهد ركود در اين بخش هستيم. 
وي افزود: در حال حاضر توليدكنندگان فرش از ماليات معاف 
هســتند و صادركنندگان ماليات نمي پردازند و در اين بين 
فروشــندگان موظف به پرداخت ماليات هستند، درحالي كه 
اگر دريافت ماليات از فرش فروشــان نيز متوقف شود، شاهد 

رونق در اين بخش خواهيم بود و ســرمايه هايي كه به سمت 
ساخت و ساز مي روند، به اين بازار روانه شده و شاهد تحول در 

اين بخش خواهيم بود. 

هيچكشوريقدرترقابتبافرشايرانيراندارد
نيشابوري در ادامه به اين نكته نيز اشــاره كرد كه اگر دولت 
برنامه اي تدوين كند تا صــادرات فرش افزايش يابد هنوز هم 

فرش ايراني بازار اصلي خود را در دست دارد و هيچ كشوري 
قدرت رقابت با فرش ايراني را ندارد. 

در چند سال گذشــته دولت مشــوق هاي صادراتي را براي 
صادرات درنظر گرفته بود كه متاســفانه چندين سال است 
كه به صادركنندگان پرداخت نشــده و اگر دولت به هركس 
كه فرش صــادر مي كنــد، يارانه اي جهت صــادرات بدهد و 
روند آن را تســهيل كند، شــاهد رونق در اين بخش خواهيم 

بود. به گفته نيشــابوري، به طور قطع مسئولان مي توانند در 
امر صيانت از صنعت فرش دســتباف راهكارهاي مناســبي 
ارائــه داده و از ورود بيشــتر فرش هــاي بي كيفيت چيني، 
هندي و پاكســتاني به كشــور جلوگيري كنند تا فرش هاي 
دســتباف هنرمندان ايراني حداقل بازار داخلي را از دســت 
 نداده و با انگيزه بيشتري به توســعه خود در بازارهاي جهاني

 بپردازد. 

نایب رئيس سابق  اتحادیه صنف فروشندگان فرش دستباف: مرکز ملی فرش بازرس ویژه اعزام کند

فرش هاي  دستباف هندی ،چيني  و پاکستانی در بازار

درحال حاضر صنعت پوشــاك ايران 
در موقعيت خاصي قرار گرفته و توليد 
داخل بــا توجه به افزايــش هزينه ها 
هيچ گونه توجيه اقتصادي ندارد. اين 
درحالي اســت كه هيچ گونه حمايتي 
هم از توليد داخل نمي شــود و مشــكلات اين صنف از قبيل 
ماليات ها، ماشين آلات كهنه و فرسوده و... هم به اين موضوع 
دامن مي زنــد.  نايب رئيــس اول اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشــندگان پوشــاك در همين زمينه در گفتگو با »كسب 
و كار« گفــت: افزايش ماليات بــر ارزش افــزوده، تبليغات 
برندينگ، افزايش حقوق و دستمزد و نظارت و جرايم سنگين، 
هزينه هايي است كه روي توليد پوشاك تاثير منفي داشته و از 
طرفي پوشاك و لباس هم متناسب با ساير محصولات داخلي 

افزايش قيمت ناخواسته دارد.  
كامبيز مروت جو در ادامــه افزود: وام هايي كــه به صنايع و 
همچنين صنعت توليد پوشــاك پرداخت مي شود بايد سود 
دريافتي آن تك رقمي باشــد تا توليدكننــده بتواند به توليد 
داخل بپردازد. وام هايي كه درحال حاضر پرداخت مي شود با 
سود دريافتي دو رقمي و جريمه هاي ديركرد دردي از دردهاي 
توليد كنندگان دوا نمي كند و از اين رو توليد داخلي پوشاك رو 
به نابودي است.  مروت جو در ادامه در تشريح مشكلات صنعت 
پوشاك گفت: اما مشــكل بزرگ تر اين بخش صنعت و توليد 
كشور در اصل دستگاه ها و ماشين آلات است. اين دستگاه ها نيز 
كلا وارداتي و اغلب هم كهنه و فرسوده است. تعويض دستگاه ها 
اكنون ديگر گزيرناپذير است ولي متاسفانه به علت تحريم ها 
اين تغيير فعلا ممكن نيست. از طرفي هم قيمت اين دستگاه ها 
بسيار بالاست و هم تعرفه هاي گمرك هزينه هاي سرباري را 
روي قيمت تمام شده محصول اضافه مي كند. اين بزرگ ترين 

چالش مالي توليد كنندگان است. 

ديواربلندقيمتگذاري
وي به موضوع نظارت هاي غيراصولي نيز اشــاره كرد و گفت: 
مشــكل عمده بعدي توليدكنندگان، نظارت ها و دستورات 
ســختگيرانه اي اســت كه بايد رعايت شــود؛ پس از پشت 
سرگذاشتن مشــكلات توليد تازه به ديوار بلند قيمت گذاري 
برخورد مي كنيم كه از اختيار توليدكنندگان خارج اســت و 
در محل فــروش هم مورد بازديد و بازرســي نظارتي ميداني 

قرار مي گيرد. 
اين نظارت در شرايطي مناسب و بهينه است كه پوشاك كمتر 
از ميزان تقاضا توليد شــود و احتمال گران فروشــي باشد اما 
درحال حال حاضر پوشــاك داخلي به وفور عرضه مي شود و 
واردات هم يا مجاز يا غيرمجاز هجمه بالايي در بازار تقاضاي 
پوشاك دارد. در سطح شهر تهران حدود 17 هزار واحد صنفي 
در بخش پوشاك و لباس درحال فعاليت هستند. اين به غير از 
شوهاي خانگي و عرضه هاي غيرمجاز است بنابراين مي توان 

گفت بيش از ميزان تقاضا، عرضه داريم. 

نايب رئيس اول اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك 
ادامه داد: اگر دولت از بيت المال و منابع مالي خودش حمايتي 
را انجام مي دهد بايد بر آن نظارت دقيق داشــته باشد اما اگر 
پوشاك در ســبد حمايتي دولت نيســت و توليدكنندگان با 
هزينه هاي خودشان در عرصه توليد و فروش فعاليت مي كنند، 
تنها رقابت بايد تعيين قيمت كنــد و حرف اول را بزند. ضمن 
اينكه در اين رقابت بايد تمهيداتي فراهم كنيم كه اگر خريدار و 
مصرف كننده شكايتي از توليدكننده يا فروشنده در هر صنفي 
داشت به آن شكايات در اسرع وقت رسيدگي شود تا حمايت 

از مصرف كننده معني خود را داشته باشد. 
مروت جو اظهار داشــت: اما اين نظارت و بازرسي ها و محدود 
كردن ها باعث مي شود توليد كننده به سمت كاهش غيراصولي 
هزينه ها سوق پيدا كند و در چنين شرايطي طبيعتا از كيفيت 

كار كم مي شــود. ضمن اينكه وقتي نظارت ها تشديد مي شود 
توليد كننده براي كاهــش هزينه ها در نخســتين قدم تعداد 
كارگران را كم مي كنــد. وقتي بيمه هم به گونه اي باشــد كه 
توليد كننده و فروشنده نتواند كارگر بيشتري جذب و كارآفريني 
كند، پس اشتغالزايي توليد نيزكم مي شود. از سوي ديگر قانون 
ماليات بايد طوري باشد كه بر مبناي آنچه توليد و توزيع كرده ايم 
و فروخته ايم ماليات گرفته شود نه اينكه با ماليات بر ارزش افزوده 

ضربه مهلك تري بر پيكر نحيف توليد پوشاك وارد شود. 

اســتفادهازتجربهتوليدكننــدگانصادراترا
تسهيلميكند

نايب رئيس اول اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان پوشاك 
تهران همچنين گفت: مسئولان اگر از تجارب توليدكنندگان 

در وضــع قوانين صادرات بهــره گيرنــد، توليدكنندگان به 
راحت ترين شكل ممكن مي توانند براي صادرات كالاهاي خود 
اقدام كنند.  كامبيز مروت جو افــزود: گاهي قوانين صادراتي 
آنقدر سخت و دست و پاگير مي شــود كه نمي توان كار كرد 

و زماني چنان سهل و راحت مي شود كه باور كردني نيست. 
وي گفت: با تغيير هر مقام يا مســئول و رفتن وي قوانين نيز 
دستخوش تغيير و تحول مي شــود و صادركنندگاني كه بايد 
به سهولت كالاهاي خود را صادر كنند و منافع آن در اختيار 
كشــور قرار گيرد، با مشكلات روبه رو مي شــوند.  مروت جو 
افزود: اين تغيير در قوانين به خاطر آن اســت كه مســئولان 
كشــور هيچ وقت از نظر توليدكنندگان براي رفع قوانين بهره 
نمي گيرند درحالي كه توليدكنندگان بــه دليل برخورداري 
سال ها تجربه مي توانند راهكارهاي مناسب براي وضع قوانين 

طرح را در اختيار مسئولان گذاشته و صادرات كشور همواره 
در جريان باشد. 

تركيه،پدرصادراتلباسدنيا
وي با بيان اينكه در سال هاي نه چندان دور برخي پارچه هاي 
توليدي ايران به كشور تركيه صادر مي شــد، گفت: به دليل 
برخي قوانين دســت و پاگير در كشــور، تركيــه اكنون پدر 
صادرات لباس دنيا شده و ما ديگر نمي توانيم صادرات پوشاك 

به آن كشور داشته باشيم. 
مروت جو افزود: در صورتي مي توانيم مجدد صادرات پوشاك 
را به تركيه داشــته باشــيم كه فناوري و دانش خود را به روز 
كنيم و برخي قوانين و مقررات دســت و پاگيــر را از مقابل 

صادر كنندگان حذف كنيم. 

 نایب رئيس سابق اتحادیه توليدکنندگان و فروشندگان پوشاك در گفتگو با »کسب و کار« بررسي کرد

ماشين های فرسوده چالش بزرگ توليد کنندگان پوشاک
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آخر
 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حضوردر كنفرانس فروش؛ چرا؟
 چند روز پيش در مســير تهران- اصفهان، با 
مســافر كناری ام ســرصحبت را بازكرديم  و 
صحبت مان گل انداخت و كم كم به كار و كاسبی 
همديگر رسيديم. اين دوست تازه كه نماينده 
انحصاری يک شــركت توليدی بود، به عنوان 
شركت كننده ای كه می تونست در چهارمين 
كنفرانس مديريت فروش حضور داشته باشه، 
نظر من رو به خودش جلب كرد. وقتی كه در اين باره بيشتر صحبت كرديم، متوجه 
شدم كه گرمی اوليه رو از دســت داد و گفت: آقا، مردم تو اين وضع اقتصادی كه به 
فكر نون شبشون هستن، چرا بايد به كنفرانس بيان؟ سوالی كه بعد از اين همه سال 
حضور تو جلسات مختلف و صحبت با آدمای جورواجور تا به حال ازم نشده بود و برام 
تازگی داشت! شما چی؟ آيا شما تا به حال به اين موضوع فكر كردين؟! گفتم: بحث 
تصميم گيری برای شركت كردن يا شــركت نكردن توی كنفرانس ها به نوع نگاه و 
نگرش شما برمی گرده. اگر نگاه كوتاه مدت به مسائل داشته باشيم، حضور در يک 
كنفرانس به جز برای گذروندن چند روز و پذيرايی شدن و احيانا گواهی نامه گرفتن 
)البته اون هم برای خالی نبودن عريضه( و... توجيه ديگه ای نداره؛ اما اگه نگاه بلندمدت 
و سيستمی به مسائل دور و بر خودمون داشته باشيم، قطعا نگاهمون به كنفرانس ها با 
اون چيزی كه الان هست، فرق می كنه. در اين نگاه تازه، كنفرانس ها فضای مناسبی 
هستن برای اينكه در مدت زمان كوتاه بتونيم با تكنيک ها و موارد جديد آشنا بشيم و 
اونها رو ارزيابی كنيم. در حالی كه اين دوست هم قافله من كمی به موضوع علاقه مند 
شده بود، ادامه دادم: نمونه می خواين، در چهارمين كنفرانس مديريت فروش كه با 
عنوان »كانال های نوين توزيع« برگزار ميشــه، ما تلاش می كنيم تا وضعيت فعلی 
كانال ها و روش های توزيع رو تحليل كنيم. اين كار رو هم با حضور بهترين كارشناسای 
اين مملكت انجام می ديم؛ كارشناســايی كه وضعيت كانال هــای توزيع آينده رو 
پيش بينی هم می كنن. صحبت به جايی رسيده بود كه هم قطار من تک تک كلمات 
منو رو هوا می قاپيد و می بلعيد و منو هم به ذوق می آورد. اينو هم اضافه كردم: از طرف 
ديگه، شما می گين كه كنفرانس ها هزينه داره؛ خيله خوب؛ قبول، حرفتون درسته، 
اما مثل هر موضوع ديگه ای، شما بايد نسبت هزينه به منافع رو حساب كنين و اون 
موقع تصميم گيری كنين. چهارمين كنفرانس مديريت فروش، هزينه اش190/000 

تومنه كه برای ثبت نام های قبل از عيد 150/000 تومن در نظر گرفته شده است. 

آگاهي

همچنان چشم به قانون سال 56
يكي از مواردي كه مي تواند دليل مورد اســتناد 
مالک براي تخليه »عين مستاجره« باشد، قانون 
روابط موجر و مستاجر سال 56 است. اين قانون 
به طور مشخص، تنظيم رسمي اجاره نامه و قيد 
نشدن مبلغي بابت ســرقفلي در قرارداد رسمي 
اجاره را شامل می شود. در بسياري از موارد دعواي 
تخليه عين مستاجره با حكم الزام موجر به تنظيم 
سند رسمي اجاره منتهي مي شود. در اين موارد 
امكان تخليه ملک به استناد قانون روابط موجر و 
مستاجر سال 76 وجود ندارد. دعواي تخليه نيز 
با اعتبار امر مختومه مواجه می شود مگر يكی از 
موجبات تخليه طبق قانون سال56 موجود باشد ، 
اما به استناد قانون ديگری در سال 65 و رأيی كه 
برای وحدت رويه اماكن اســتيجاري صادر و از 
پانزدهم آبان همين سال به اجرا گذاشته شد، با 
قرارداد رسمي و عدم قيد مبلغي به عنوان سرقفلي 
و عدم پرداخت آن طي قراردادي الحاقي بعد از 

انعقاد قرارداد اجاره، ملک قابل تخليه است.

محض اطلاع كارفرماها
در مواردي كه كارفرماي ايرانی از كارگران مهاجر 
يا پناهنده اســتفاده مي كند، حتما بايد مدارك 
مهاجرت يا پناهندگي مربوط به كارگر را احراز 
كند. اين مدارك بايد شامل پروانه كار شخص و 
در برخي مواقع با محل كار مشخص باشد. طبق 
قانون، كارفرما موظف است ظرف 15 روز قطع 
همكاري با كارگر تبعه بيگانــه را به وزارت كار و 
امور اجتماعي اعلام كند. در صورتی كه هريک از 
اين موارد رعايت نشود، قانون كار مجازات نسبتا 
شديدي براي كارفرمايان پيش بيني كرده است. 
مجازات به كارگيري اتبــاع بيگانه فاقد پروانه يا 
اتباعي كه مدت پروانه كارشان منتفي شده و يا 
به كارگيري كارگران در غير از همان كاری كه در 
پروانه كارشان مشخص شده و در نهايت، اعلام 
نكردن قطع همكاري ظرف 15 روز به وزارت كار و 
امور اجتماعي، براي كارفرمايان متخلف از 91 روز 
تا 180 روز حبس درپی دارد. همچنين براساس 
قانون ديگري، كارفرما مي بايســتي 20 درصد 
از حقوق پرداختي به تبعه بيگانه را به حســاب 

درآمدهاي دولت واريز كند.

حقوق کسب و کار آموزش

صبح با مديرعامل شــركتي جلســه داشتم كه 
درخواســت تدوين اســتراتژي براي شركتش 
را داشــت. كلي با هم صحبت كرديــم و بالاخره 
رسيديم به مذاكرات مالي. من يک مبلغ متعارف 
براي انجام پروژه پيشنهاد كردم. در مقابل آقاي 
مديرعامل به من گفت: اول كه اين خيلي زياده. 
دوم فرض كنيم كه زياد هم نيست؛ شما چطور به 
ما تضمين مي دي كه خروجي كارت اگر درست 
اجرا بشه، چند برابر پولي كه بهت داديم رو برامون 

برگردونه؟
تا به آن روز با چنين سوالي برخورد نكرده بودم. 
هرچند مي دانستم، اين ســوال خيلي از مديران 
مشابه است. پاسخم به سوال ايشان اين بود: من 

به عنوان مشاور مديريت درباره نتيجه نهايي كه 
شما مي گيريد تضميني نمي دهم؛ چرا كه نتيجه 
متاثر از تعداد عوامل زيادي اســت كه دست من 
نيستند. تنها مي توانم تضمين بدهم كه با داشتن 
پيش فرض هاي درســت و معتبر، كارم را شروع 
كنم، فرايند تدوين استراتژي براي شما را منطبق 
بر رويكردهــاي معمول اين حــوزه پيش ببرم و 
به درســتي هم آن را انجام دهم. نتيجه منطقي 
درست طي كردن فرايند تدوين استراتژي، همان 

خروجي مورد انتظار است.
مشــاوره مديريت در واقع چيزي نيست جز حل 
مساله. براي حل مســاله هم بايد روش درستي را 
انتخاب كــرد. بنابراين تنها تضميني كه مشــاور 

مي توانــد به كارفرمــا بدهد اين اســت: تضمين 
مي دهم كه روش حل مســاله من درست و معتبر 

است.
جناب مديرعامل طرف مذاكره من تا آخر جلسه 
هم قبول نداشت كه اگر روش حل مساله درست 
باشــد، منطقا بايد مســاله هم درست حل شود. 
بنابراين هم چنان معتقد بود كه من بايد تضمين 
بدهم كارم منافع مالي محسوسي براي شركت در 
بر دارد. طبيعتا من نمي توانستم چنين تضميني 

تنها تضمين يك مشاور مديريت

 نداشتن هدف مشــخص در زندگی: این مهم ترین عامل ناکامی افراد 
است. برای کسانی که راســتا و هدفی برای حرکت در زندگی ندارند، 

شانس موفقیت چندانی وجود ندارد.
ناتوانی های جسمانی: این تنها عاملی است که نمی توان آن را به سادگی 
اصلاح نمود. افرادی که با یک نقص جسمانی یا مغزی به دنیا می آیند، 

تنها با استفاده از خدمات دیگران می توانند شرایط خود را بهتر کنند.
نداشتن اشتیاق برای پیشرفت و ترقی: کسانی که این گونه اند و مایل 
نیستند بهای ترقی و پیشرفت را بپردازند، شانسی برای موفقیت ندارند.

نداشــتن نظم و ترتیب: نظم و ترتیب ناشــی از کنترل خویشــتن 
اســت. یعنی اینکه بتوانیم کیفیت های منفی خــود را کنترل کنیم. 
پیش از اینکه بتوانیم شــرایط را کنترل نماییم، باید نخســت خود 
 را کنتــرل کنیــم. اگر بر خود مســلط نباشــیم، این »خــود« بر 

ما مسلط می شود.
نداشتن ســلامتی: کسی 

ز  بــدون اینکــه ا
سلامتـــــی 

ر  برخوردا
 ، شد با

نمی تواند موفق شود. ولی بسیاری از ناراحتی های جسمی و روانی را 
می توان کنترل نمود)عادت های فکری درست، خنده و شادی، ورزش 
کردن، رژیم خوراکی مناسب، خواب و استراحت کافی، تنفس عمیق 

شکمی و...(.
تنبلی و سهل انگاری: سستی و امروز و فردا کردن یکی از دلایل مهم 
شکست و ناکامی است. بیشتر ما در زندگی از آن رو شکست می خوریم 
که در انتظار رسیدن »زمان مناسب« هستیم. نباید منتظر بود که زمان 
مناسب برسد، زیرا هرگز نمی رسد؛ بلکه باید از همان جایی که هستیم 
شروع کنیم و از ابزاری که در اختیار داریم استفاده نماییم. زمانی که 

دست به کار شویم، ابزارهای بهتری می یابیم.
میل کنترل نشده برای دستیابی به چیزی در ازای هیچ: به عنوان نمونه 

میل به قمار که میلیون ها تن را به شکست و ناامیدی سوق داده است.
نداشتن عزم راســخ در تصمیم گیری: افراد موفق به راحتی)البته با 
آگاهی( تصمیم می گیرند و در تجدید نظرهایشان هوشیار هستند و 
درنگ می کنند. این درحالی اســت که افراد ناموفق در تصمیم گیری 

 کند عمل کرده و به طور پیاپــی در تصمیم های خود تجدیدنظر 
می نمایند. تردید در تصمیم گیری و ســهل انگاری، برادرهای 

2قلو هستند و هر جایی که یکی از آنها وجود داشته باشد، به 
احتمال زیاد دیگری نیز وجود خواهد داشت؛ پس بهتر 

است نابودشان کنیم.
 احتیــاط بیش از انــدازه: به همــان اندازه 

بی احتیاطی بد اســت. کسی که به دلیل 
احتیاط بیش از اندازه دست 

به کار نمی شود، به اجبار پس مانده های دیگران را نصیب می برد. زندگی 
پر از فرصت های مناسب است.

نداشــتن دلگرمی: بدون دلگرمی نمی توان دیگران را متقاعد کرد. از 
آن گذشته اشتیاق و دلگرمی سرایت می کند و کسی که از آن بهره مند 

است، با استقبال دیگران رو به رو می شود.
ناشکیبایی: افرادی که ذهن بسته دارند به ندرت موفق می شوند. آسیب 

زننده ترین نوع ناشکیبایی مواردی است که با باورهای متفاوت رابطه 
دارد.

 فعالیت هــای غیرمتمرکز: بهتر اســت به جــای پرداختن بــه انواع 
فعالیت های نامربوط، همه تلاش خود را روی یک هدف قطعی متمرکز سازیم. 
خرج کردن بی حساب پول: بهتر است عادت کنیم که بخشی از درآمد خود را 
پس انداز نماییم. داشتن پول در بانک هنگام چانه زنی برای فروش خدمات 
شخصی، به انســان انگیزه بیشتری می دهد. 
بدون داشــتن پول و پس انداز، شخص 
مجبور است که هر پیشنهادی را 
که به وی می دهند بپذیرد 
و به داشتن آن کار یا 
 شغل خوشحال 

باشد.

دلایل عمده  ناکامی در زندگی


